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Ob 20- letnic i  ro jstva nove  Jugoslavi je
T ež k o  je  d o jeti veličino  n a jv e č je g a  zgod o v in sk ega  do

g o d k a  v zgodovini naših  naro d o v . Č lovek lahko le delom a  
o p iše  sp o m in  na ted a n je  d n i, sp o m in e  n a  ju n a šk i b o j naših  
n a ro d o v  za svoj o b sto j, za sv obodo , za človeka  do sto jn o  
Ž ivljenje, ki so  ga  izbo jeva li p o d  vod stv o m  K o m u n ističn e  
p a rt ije  s  tov a rišem  T IT O M  na čelu .

K o  se  o z rem o  nazaj v našo  bližnjo  zgodovinsko  p re te k 
lost, sk o ra j n e  m o re m o  v erjeti, da je  m in u lo  že dvajset  
let o d  ro jstv a  n a še  lep e  d o m o v in e  sv o b o d n ih  d elo v n ih  ljudi, 
S o cia lističn e  fe d e ra tiv n e  rep u b lik e  Ju g o sla v ije . T o d a  č im 
b o lj se  b o  29. n o v e m b e r  1943 o d m ikal v sivino zgodovine, 
tem b o lj bo  za n a še  n a ro d e , za naša b o d o ča  p o k o len ja  žarel 
v v sem  s v o je m  sija ju .

V  m a lem  b o sa n sk em  m e s te c u  J a jc u  je  bil s ed ež  V rh o v 
n e g a  šta b a  N O V  in  P O J, p o leg  tega  p a  je  bil tu sed ež  C en 
tra ln eg a  k o m iteja  K o m u n ističn e  p a rtije  Ju g o sla v ije , sed ež  
I . p ro le ta rsk eg a  k o rp u sa , štaba  X . divizije in  d ru g ih  vo
ja šk ih  in  p o litičn ih  o rga n izacij. V  J a jc u  so  bile takrat tudi 
ra zn e zavezniške m isije . Ž iv ljen je  v m estu  je  bilo za takrat
n e  ča se  p o v sem  n o rm a ln o . O bratovala je  m estn a  elek tra rn a , 
tiskarna, tovarna  fero sila  in k lora , ki je  proizvajala  k a rb id  
za v o jsk o  in  o k o lišk o  vaško prebiv a lstv o , obratovala  je  tudi 
ozk o tirn a  ž elezn ica  J a jc e — D onji V a k u f— B u g o jn a — D rvar. 
M alo m e s te c e  J a j c e  je  bilo takrat p o v sem  u p ra v ičen a  p r e 
sto ln ica  n o v e Ju g o sla v ije .

V sa k  d a n  je  v m esto  p rih a ja lo  in  odhajalo  na  stotine  
k u rir je v , ki so  odnašali in  prin a ša li zaupna  poročila . Po  
k u rirs k ih  in  d ru g ih  p o teh  je  bilo  m esto  J a jc e  povezano s 
ce lim  te r ito rije m  Ju go sla v ije .

V  tem  ča su  je  bila u sta n o v ljen a  p o seb n a  ko m isija , ki 
je  v es  m e s e c  n o v e m b e r  n e u tru d n o  delala  na o sn u tk ih  p re d 
logov, o  k a terih  so  p o z n e je  razpravljali na II . z a sed a n ju  
A V N O J. V  te j k o m isiji so  bili tovariši Tito , E d v a rd  K a rd e lj  
in  M oša P ijade.

V  J a jc e  so  bili p o k lica n i vsi d eleg a ti A V N O J, ki so  p ri
haja li p o  n ev a rn ih  p o teh  iz v seh  k ra jev  Ju g o sla v ije . P oto
vati so  m o ra li n a jv eč  p e š  in p re k o  o zem lja , k a tereg a  je  
zasedal sovražnik . V sa k  d elega t je  bil o b o ro žen , k a r je  n e
k a ter im  p rišlo  zelo prav , k e r  so  se  m orali sp o to m a  sp o p a 
dati s  sov ra žn iko m . N a jd a ljšo  p o t so  im eli d elega ti iz Č rn e  
g o re , ki so  p rep eša čili v eč  kot 300 k m  p re k o  g o rsk ih  g re b e 
n ov  in  kanjonov . D elegati iz H rv a tsk e  in S lo v en ije  p a  so  
s e  zb ra li v O točcu , o d  k o d e r  so  sk u p a j k ren ili p ro ti Ja jcu . 
N e k a j ča sa  so  s e  vozili s  tovornjaki, n a k a r so  šli p e š  p rek o  
o zem lja , k i ga  j e  zasedal sovražnik. Z adnji k o n ec  p o ti p ro ti 
J a jc u  p a  so  s e  vozili z vlakom .

V  m e s e c u  n o v e m b ru  so J a jc e  zelo pogosto  b o m b a rd i
rala  n em šk a  letala. N e m c i s ic e r  n iso  točno v ed eli —  tem v eč  
b o lj slutili —  da je  to m esto  postalo  p o m e m b e n  k ra j za 
ju go slo v a nske p a rtiza n e. Člani v rh o v n eg a  štaba in  p reb iv a l
stv o  je  našlo  za to čišče  p r e d  b o m b a rd ira n jem  v zaklonišču  
tovarne. N ek o č  je  b o m b a  ranila  n ek a j partizanov zaščitne
ga  bataljona  v rh o v n eg a  štaba. E n e m u  izm ed  n jih  je  bila  
p o tre b n a  n u jn a  p o m o č. Z d ra v n ik  ga  je  takoj o p erira l kar  
v z a k lo n išču , m e d te m  ko je  tovariš T ito  držal ra n jen ca  
za g lavo  in ga  h ra b ril, sa j je  bila o p era cija  o p ra v ljen a  b rez  
a n estez ije . V  ča su  o p era cije  so zunaj v m estu  še  v ed n o  
p a d a le  b o m b e .

K lju b  težk im  p o g o je m  življenja , ki ga  je  povzročalo  
sovražno  b o m b a rd ira n je , je  v J a jc u  vladalo živahno in  d e
lovno v z d u šje . Iv o  Lola R ib a r se  j e  takrat odpravlja l, da 
o d p o tu je  z leta lo m  v K a iro  kot iz red n i in  o p o ln o m o čeni  
d eleg a t v rh o v n eg a  štaba. S re č a  pa  m u  n i bila  n a k lo n jen a  in  
je  b il sm rtn o  ra n je n  tik p re d  o d h o d o m . N a d v o rišču  to
v a rn e  so n e u tru d n o  delali likovni u m etn ik i. S lik a r D jo rd je  
A n d rejev ič-K u n  je  izdeloval veliko  sliko, ki je  u podablja la  
n a š n a ro d n o  o sv o b o d iln i bo j. S lik a  je  bila o b ešen a  p re d  
v h o d o m  D o m a  k u ltu re , k je r  j e  bilo zased a n je, ves ča s  zase
d a n ja . T a  slik a r je  v tem  ča su  izdelal tudi id e jn e  o sn u tk e  
za n a š  p rv i državni g rb  te r  za p rv a  o dlikovanja : N a ro d n eg a  
h ero ja , P a rtiza nske zvezde, N a ro d n e  osvoboditve ter B ra t
stva in eno tn o sti. K ip a r A n tu n  A v gu štin čič  pa  je  sklesal 
d o p rsn i k ip  tovariša  Tita, ki je  b il p o sta v ljen  v zborovalni 
d v o ra n i A V N O J.

P red  z a sed a n jem , d n e  15. n o v em b ra  1943, je  tovariš 
M oša P ija d e zasnoval novinarsko  a g en c ijo  T A N JU G . P rv en 
stv en a  naloga  te a g e n c ije  je  bila, da  sez n a n i sv et z zgodo
v in sk im i za k lju čk i A V N O JA .

M a jh n i, zelo  m a jh n i so  d ro b ci velike zgodovine, ki sm o  
jih  tu napisali. N ova  Ju go sla v ija  je  izšla iz pa rtiza n sk ega  
boja . U stvarilo jo  je  partiza n sk o  o ro žje  in veliko  h o ten je  
n a šega  lju d stv a , k i j e  sto letja  ječa lo  p od  tu jim  ja rm o m  in  
p o d  kapitalistično  p eto , ki so jo  okusili tudi naši delavci 
v tovarni v ča su  s ta re  Ju g o sla v ije  in  velike m a čeh e  slo
vanskih  n a ro d o v  b iv še  A vstro  O g rsk e  m o n a rhije .

Z  novo Ju g o sla v ijo  se  j e  ro d il in  p reoblikoval tudi nov  
člo v ek , k a tereg a  in te re s e  in dosto ja nstv o  postavlja  naša no
va Ustava n a  p rv o  m esto . D ržavljan  na še Socia listične fe 
d era tiv n e  rep u b lik e  Ju g o sla v ije  j e  člo v ek  so d o b n eg a  časa, 
ki s sv o jim  d e lo m  u stv a rja  n a ro d n o  bogastvo  v p rid  seb i in  
sk u p n o sti v  in te re s u  m ed n a ro d n eg a  d ela v sk ega  g ib a n ja  ter  
sv eto v n eg a  m iru .

Delegati na zasedanju AVNOJ. V prvi vrsti sedita Josip Broz-Tito in Josip Vidmar

Pripravimo se na 42-urni
Čl o v e k  je  ž e  p o  n a r a v i  t a k , d a  se  r a d  o g ib a  n a p o -

ROM. KER JE PA ŽIVLJENJE BREZ PRIDOBIVANJA DOBRIN NE- 
MOGOCE, SO LJUDJE SE DANES PRISILJENI DELATI. VSI TEŽI- 
MO K TEMU, DA BI BILO DELO CIM KRAJŠE. DA BI NAM OSTA-
l o  v e č  Ča s a  z a  n a s e  s v o b o d n o  u d e j s t v o v a n j e , e n o  o d
MERIL ZA NAPREDEK ČLOVEŠTVA JE TUDI RAZMERJE MED 
DELOM, KI JE POTREBNO ČLOVEKU ZA PREŽIVLJANJE IN MED 
PROSTIM ČASOM.

Z razvojem proizvodnih sil se ustvarjajo pogoji za zmanjšanje 
potrebnega delovnega časa. Iz zgodovine vemo, da so nekoč prebili 
ljudje tudi po 18 ur na dan pri delu, da so lahko živeli. Danes si 12 urni 
delavnik že težko predstavljamo. V Marksovem Kapitalu lahko čitamo, 
da so bili tako dolgi delovni dnevi pred 200 leti praksa. Ampak pred 
200 leti je bil delovni dan tako dolg ne zaradi nizkega razvoja proizvod
nih sil, ampak zaradi brutalnega kapitalističnega izkoriščanja. Čeprav 
so bila proizvodna sredstva v primeri z današnjimi primitivnejša, so 
vseeno dajala v krajšem času toliko od sebe, da bi ljudje lahko živeli. 
Kapitalistični sistem pa ni dopuščal, da bi delavci delali manj časa. 
Ni se beril samo delavec za svoj obstoj, temveč tudi kapitalist v borbi 
z drugim kapitalistom. Zmagoval je tisti, ki je imel večje profite, več 
profita pa je dajal kapitalistu tisti delavec, ki je dalj časa delal v 
tovarni.

Danes prodira v svet avtoma
tizacija. Stroji s ¡svojim delom 
izpodrivajo človeka. Nam se ni 
treba bati, da bi zaradi tega pri
šlo do brezposelnosti, ker stroji 
im tovarne niso last kapitalistov, 
da bi omi želi uspehe tehnike, am
pak so naša last in čim bolj nas 
bodo nadomeščali pri delu, tem 
bolje za nas, kajti uspehi tehnike 
so pri nas V korist delovnemu 
človeku, ne pa samo enemu sloju 
ljudi.

V  novi ustavi SFRJ (člen 37) je 
delovnim ljudem pri nas jamčen 
42-urni delovni teden. Da lahko 
storimo ta korak — to ni želja

kakšnega posameznika — ampak 
je to pokazala analiza naših mož
nosti v  gospodarstvu. Pogoji za 
ta prehod so v razvoju naše go
spodarske moči in v razvoju de
lavskega samoupravljanja.

Z druge strani predstavlja pre
hod iz 48-ur.nega na 42-urni de
lovni teden za našo gospodarsko 
organizacijo novo politično in 
ekonomsko delo, nov organizacij
ski napor. Vsi ti napori pa imajo 
za posledico višji življenjski stan
dard, večje možnosti za izobra
ževanje, več možnosti za svobod
no udejstvovanje posameznika. 
Ker smo zainteresirani za krajši

delovni teden
delovni teden, moramo vsi vedeti, 
da nam krajšega delovnega tedna 
ne bo kdo serviral na pladnju, 
marveč bo potrebno sinhronizira
no delo vseh faktorjev v  podjet
ju: samoupravnih organov, druž- 
beno-političnih organizacij, stro
kovnih služb in celega kolektiva.

Proti koncu septembra je bila 
pri nas osnovna komisija za pre
hod na 42-urnd delovni teden. 
Predsednik te komisije je tovariš 
Lesjak Albin, tajnik pa tovariš 
Bervar. Kako velika naloga je 
bila postavljena pred komisijo, 
vedo vsi člani te komisije. Delov
ni čas se s prehodom na 42-urni 
delovni teden zmanjša za 13 od
stotkov. To pa pomeni, da bo tre
ba v krajšem delovnem času več 
narediti, če hočemo imeti enak 
poslovni uspeh. Komisija je do 
zdaj v glavnem skušala odkriti 
vse rezerve, ki obstajajo v  slabo 
koriščenem delovnem časuj v 
stroških in v slabi organizaciji. 
Nadaljnje delo komisije bo izde
lati analize in organizirati vse or
gane in ves kolektiv, da bomo 
lahko našli in izkoristili rezerve, 
ki jih imamo.

Delo je zelo obsežno, zato je 
prav, da ga sistematiziramo — 
da delamo plansko, ne pa vsak 
po svoje. Vse delo si lahko raz
delimo na 3 činitelje:

#  politično delo
6  višja produktivnost
C  večja ekonomičnost (zmanj

šani stroški)

(Nadaljevanje na 2. strani)
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Pripravimo se na 4 2 -urni teden

(Nadaljevanje s 1. strani)
Vsak forum in vsak posamez

nik, ki se ukvarja s prehodom na 
42-umi delovni teden, naj skuša 
iskati rezerve za skrajšan delov
ni teden po smernicah, ki so tu 
nakazane. .

P o l i t i č n o  d e l o :  Važno
vlogo ob pripravah na prehod na 
skrajšan delovni teden bo od
igralo politično in splošno-druž- 
beno izobraževalno delo v kolek
tivu. To se naj odvija preko sin
dikata, organizacije ZK, samoup
ravnih organov, mladinske orga
nizacije in na sestankih vsega ko
lektiva. Politično delo lahko ob
sega nasledje probleme: pomen 
skrajšanega delovnega časa ̂  za 
posameznika, podjetje in družbo.

Skrajšan delovni čas se bo po
zitivno odrazil v splošnem raz
voju posameznika in njegovi 
psiho-fizični delovni sposobnosti. 
Posameznik je bolj kot podjetje 
in družba zainteresiran na kraj
šem delovnem času. Vendar ’ e 
ob pogojih, da ima ob krajšem 
delovnem času enake ali ugod
nejše delovne pogoje, enak ali 
višji osebni dohodek; da se ob
seg proizvodnje ne bo zmanjšal 
in da za to cene na trgu ne bodo 
hitreje rasle kot osebni dohodki.

Skrajšan delovni čas omogoča 
delavcem več prostega časa, ki 
ga lahko koristijo za učenje in 
strokovno izpopolnjevanje, za 
splošno izobrazbo, za počitek in 
zabavo, za družbeno-politično de
lo, za izvrševanje osebnih in 
družbenih obvez in podobno. 
Skrajšan delovni čas bo imel po
sebno ugoden učinek pri tistih, 
ki opravljajo težja dela. Razen 
tega je ugotovljeno, da je pri 
8-urnem delovnem času delovni 
učinek najmanjši v  prvi, sedmi 
in osmi delovni uri. Slab učinek 
v  prvi delovni uri je posledica 
slabe priprave in organizacije de
la, a slab učinek v sedmi in os
mi uri je posledica velike psiho
fizične utrujenosti delavca. Efekt 
dela v zadnji uri je posebno ni
zek tam, kjer je delo težje in. kjer 
se delavec bolj izčrpa.

V  političnem delu v kolektivu 
je prav tako treba preanalizirati 
poslovne rezultate podjetja. Ven
dar bomo uspeli pri tem delu 
samo takrat, če bomo rezultate 
poslovanja prikazali v  taki obliki 
in na tak način, da bodo delavci 
— udeleženci sestanka — razu
meli, katere so tiste osnovne 
komponente, ki so prispevale 'k 
uspehu podjetja in katere so ti
ste, ki manjšajo uspeh podjetja.

Na takih sestankih je treba ko
lektivu prikazati probleme, ki bi 
jih bilo treba rešiti, če hočemo 
preiti na skrajšan delovni čas. 
Tako organizirani sestanki in-»x>- 
tično delo bo pa izgubilo svoj 
smisel, če ne bodo tako organizi
rani, da bodo vključili ves kolek -

lo za odpravo vseh elementov, ki 
zavirajo več;: uspeh podjetja. Ni 
dovolj, da kolektiv samo ve, kje 
so vzroki za slabši uspeh podjet
ja, ampak bo potrebno pritegniti 
kolektiv k odstranjevanju ne
ugodnih pogojev gospodarjenja in 
k iskanju novih ukrepov in ob
lik dela, ki omogočajo boljši us- 

V i š j a  p r o d u k t i v n o s t :  
Produktivnost merimo na več na
činov. Eden teh načinov je števi
lo izdelanih kosov na 1 uro. Znan
stveno je ugotovljeno, da produk
tivnost ni enaka v vseh osmih 
urah. Na dveh primerih bomo 
videli, kako je produktivnost v 
različnih urah različna. Ce dela
vec naredi v osmih urah 100 od
stotkov je v njih prikazana pro
duktivnost po urah naslednja:

tiv v  aktivno in organizirano de- 
lja dn kateri so razlogi za uve
ljavljanje nadurnega deda;

c) ostale izgube, kot na primer 
daljši odmor, sestanki samo
upravnih organov med delovnim 
časom, sestanki sindikata in 
drugih družbeno-političnih orga
nizacij, sestanki komisij itd. 
Razlogi za nezadostno izkorišča

nje delovnega časa so lahko ob
jektivnega ali subjektivnega zna
čaja. Analiza navedenih činiteljev 
bo pokazala, zakaj prihaja do sla
bega koriščenja razpoložljivega 
delovnega časa.

Analiza nadurnega dela bo po
kazala upravičenost in učinkovi
tost nadurnega dela. Dogaja se, kot 
je ponekod običaj — da se nadur-

I I I  I I I  IV  V  V I V II V III Skupaj
Odstotek učinka 
za lažje delo 
Odstotek učinka 
za težje delo

3 12 17 20 18 13 10 7

10 10 18 24 22 10 4 2

100 % 

100 %

Če bi delavec delal enakomerno, 
bi vsako uro moral narediti 21,5 
odstotka od vseh 100%. Če bi v 
krajšem delovnem tednu delali 
vsak dan samo 7 ur, bi imeli manj 
težav, če bi hoteli v  tednu enako 
narediti kot pri osemurnem delav
niku. Odpadla bi osma ura, ki 
je nizko produktivna. So pa spet 
drugi razlogi, ki govorijo v  prid 
osemurnem delavnem dnevu, pa 
bi bile tri sobote dela proste, vsa
ko četrto soboto bi pa flelali. Raz
logi, ki govorijo za prosto soboto 
so prometne zveze, kontinuirana 
proizvodnja, prihranek na režiji v  
prosti soboti itd.

Produktivnost lalhko merimo tu
di s časom, ki je potreben za eno
to proizvoda. Če pri nas gledamo, 
kakšen je odnos med celim raz
položljivim časom in efektivnim 
delovnim časom vidimo, da je raz
lika občutna. Koeficient med de
lovnimi urami in plačanimi urami 
znaša pri nas v prvih deveteh me
secih 0.83%. To se pravi, da je od 
100 plačanih ur bilo samo 83 de
lovnih. Pri iskanju rezerv za dvig 
produktivnosti je treba najprej 
odkriti, zakaj prihaja do občutne 
razlike med efektivnimi urami in 
vsemi razpoložljivima urami-, po
tem pa ukrepati, da odoravimo 
slabo izkoriščen razpoložljiv de
lovni čas.

Ko iščemo rezerve v  slabo ko- 
riščenem času, je najbolje, da 
uberemo naslednjo pot:
a) delovna disciplina (izostanki z 

dela, zakasnitve, razlogi zaka
snitve, odnos do dela, poškodbe, 
zapuščanje delovnega prostora 
med delovnim časom, predčas
no zapuščanje dela itd.);

b) nadurno delo je treba analizi
rati tako, da se pokaže ekonom
sko upravičeno; na katerih de
lovnih mestih se največ pojav

no delo pojavlja zaradi drugačne 
porazdelitve osebnih dohodkov, 
na. Ljudje čutijo, da razmerja in 
kot to predvideva analitična oce- 
analitične ocene niso v skladu s 
težo in zahtevnostjo delovnih 
mest, zato pa prihaja do korigi
ranja takih slabosti z nadurami. 
Ampak na ta način prihaja do 
subjektivnih vplivov pri formira
nju osebnih dohodkov in to ni 
prav.

Pri analizi ostalih izgub delov
nega časa bomo prišli do marsika
terih ugotovitev, ki jih trenutno 
morda niti ne čutimo. V  navadi 
je, da so mnogi sestanki med de
lovnim časom. Člani teh organov 
so običajno najboljši delavci ali 
vodje. Njihova odsotnost z delov
nega mesta se ne pozna samo pri 
tem, da je njihovo delo v zaostan
ku, temveč manjka stimulans vsej 
grupi. Če manjka vodja se to hit
ro pozna pri delovni disciplini in 
v  ritmu proizvodnje, vse to se pa 
odraža v  slabšem koriščenju de
lovnega časa.

Vse to, kar je do zdaj povedane
ga o nezadostnem koriščenju de
lovnega časa, se nanaša v  glav
nem na osebnost samega delavca. 
So pa tudi take vrste slabo izko
riščenega delovnega časa, na ka

tere delavec sam ne more vplivati, 
meznimd skupinami in znotraj 
skupine, prenatrpanost delovnega 
mesta s preveč delavci, slaba do
stava surovin ali drugih materia
lov, kratke serije, sprememba 
asortimenta in podobno). Enako je 
treba iskati rezerve v intenzivnem 
k o r i š č e n j u  k a p a c i t e t  (po
pravila in vzdrževanje, remont, 
opremljenost delavcev itd.).

Slaba opremljenost delavcev in 
slaba organizacija dela nista samo 
vzrok za nižje učinke, temveč tudi 
vzrok za škart in slabšo kvaliteto.

V e č j a  e k o n o m i č n o s t  (ni
žji stroški): če hočemo preiti na 
42-umi delavni teden, moramo 
paziti, da se stroški na enoto pro
izvoda ne povečajo, da konkurenč
na sposobnost podjetja ne pade, 
da se dohodek: čisti dohodek, 
osebni dohodki in skladi — ne 
zmanšajo. Analiza ekonomičnosti 
nam mora osvetliti vse kompo
nente, ki imajo vpliv na formira
nje stroškov v  podjetju. Prav bi 
bilo to analizo narediti za stroške 
•pri nabavi materiala, pomožnega 
materiala, goriva, izkoriščenosti 
kapacitet in v  zvezi s tem opti
malni obseg proizvodnje, optimal
no število zaposlenih itd. Iz prak
se vemo, da pri nas marsikje ne
racionalno trošimo material, elek
triko, razne pomožne materiale in 
stroje, a znižanje vseh teh stroš
kov bi nam veliko pripomoglo k 
povečanju dohodka v  našem pod
jetju, da prehod na 42-umi delov
ni teden ne bi pomenil kakšen po
seben problem.

Vsi nakazani problemi se pojav
ljajo v  različnih ekonomskih eno
tah v  posebnih oblikah. Vsem eko
nomskim enotam in vsem zborom 
proizvajalcev pa je lahko zdaj 
jasno, da je treba začeti delati na 
nakazanih problemih, saj se mo
ramo pripraviti na prehod na 42- 
umi delovni teden.

Nesistematično delo ne bi mog
lo roditi takih sadov, kot če bo
mo skušali delati po nekem siste
mu. Namen tega članka je, da po
kaže sistem, kako iskati rezerve. 
Od zainteresiranosti vseh članov 
kolektiva, posebno pa od vodstva 
družbeno-političnih organizacij in 
samoupravnih organov, pa je od
visno, kako bomo rezerve ne sa
mo našli, temveč tudi izkoristili.
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Upravni odbor zahteva red v vratarskih ložah

UO JE RAZPRAVLJAL O SPREMENJENEM 
PLANU ZA LETO 1964

Osnutek proizvodnega plana za leto 1964 je obravnavala skup
ščina podjetja že v septembru. Takrat je bil osnutek osvojen samo 
načelno, strokovne službe pa so bile zadolžene, da osnutek predelajo 
glede na 42-urni delovni teden, na katerega nameravamo preiti v pri
hodnjem letu.

skupinah pa je  znižana em a jli
rana posoda in odpreski, zvišane 
pa so usluge, predvsem  em a jli
rane, m ed katerim i so tudi fa 
sadne p lošče . P o leg  tega je  te
žišče plana na izdelkih , za k a 
tere ni potrebno m n ogo delovn ih

Spremenjeni osnutek plana je 
bil predložen upravnemu odboru 
na seji dne 15. novembra. Celo
ten plan je  nižji za ca. 2%, po

Na eni zadnjih sej so člani 
upravnega odbora zahtevali, da 
se uredi vprašanje organizacije 
zavarovanja podjetja s posebnim 
pravilnikom kot to zabtevajo za
konski predpisi. Ta pravilnik je 
bil na dnevnem redu zadnje seje 
upravnega odbora. V zvezi s tem 
so zanimive pripombe članov 
upravnega odbora o dobrem in 
nemotenem poslovanju vratarjev.

Vsekakor je ugotovitev, da je 
vratarska služba zaupnega zna
čaja in da jo opravljajo lahko le 
osebe, ki imajo primerno spo
sobnost, pravilno in značilno za 
opravljanje vratarske službe. 
Vratar, ki vrši vratarsko službo, 
bi moral poznati del internih 
predpisov, ki se nanašajo na var
nost podjetja in vsak vratar, ki 
nastopi službo bi moral biti iz
prašan.

Če se včasih .mimogrede ozre
mo v naše vratarnice, vidimo če
stokrat skupine ljudi, ki stoje ali 
sede v prostorih vratarnice in ki 
nimajo ničesar skupnega z vra
tarsko službo. Posledica tega je,

da vratar ne more osredotočiti 
svoje pozornosti na opravljanje 
službe, ker je moten. V navodilih, 
ki jih je napisala uprava leta 1959 
je napisano, da se v vratarnici ne 
sme zadrževati nihče razen služ
bujočega vratarja ali oseb, ki jim 
je to posebej dovoljeno od upra
ve. Ta navodila so sicer zastare
la, vendar bi morala biti izvaja
na, ker jih doslej še ni nihče pre
klical. Tistim pa, ki iščejo zato
čišče bodisi med službenim ali 
neslužbenim časom v vratarnicah 
svetujemo, naj tega ne delajo in 
naj ne bodo izjema med tolikimi 
člani kolektiva. To velja tudi za 
telefonsko centralo. Telefonist po
trebuje mir in zbranost ter ni na 
mestu, če ga pri njegovem delu 
kdo moti in ovira.

Ljudje smo večidel tako razpo
loženi, da vidimo napake drugih, 
svoje pa prezremo. Tako kaj hi
tro opazimo napake, ki jih delajo 
vratarji bodisi zaradi tega, ker 
niso poučeni, ali pa zaradi tega, 
ker so kakorkoli ovirani pri svo-

jem delu. Naš red zahteva, da 
vsakdo, ki zapusti med službe
nim časom tovarno ali upravno 
poslopje, mora vratarju pokazati 
predpisano propustnico. Nekateri 
tovariši in tovarišice pa tega ne 
upoštevajo in se čestokrat pre
rekajo s službujočim vratarjem, 
s čimer onemogočajo pravilno 
opravljanje njegovega posla. Vse
kakor bomo morali kot uprav
ljale! pri teh stvareh zaostriti red, 
ki bo predpisan z novim pravil
nikom o zavarovanju podjetja. 
Pogoj za izvrševanje naših inter
nih predpisov pa je, da jih za
vestno upoštevamo in izvajamo.

U O  je  osnutek osv o jil in p red 
laga skupščini potrd itev. M ed 
razpravo pa je  bil iznešen pred 
log, katerega je  vredn o upošte
vati. P red lagate lj pravi, da bi 
m orali vzporedno s p lanom  za 
p rih odn je  leto obravnavati tudi 
plan delovne sile. potrebe po no
vih  stro jih  in napravah za izvr
šitev plana in dohodek, ki ga 
bom o do,segli s planom . N a jb o lje  
•bi bilo . pravi predlagatelj, da  bi 
b ilo  izdelanih več variant, izm ed 
katerih bi se sam oupravni o r g a 
ni od ločili za n a ju godn ejšo .

D ok on čn o  ib o o  p lanu  od loča la  
skupščina.

PRISTOP V ZDRUŽENJE
Iniciativni odbor zdru

ženja emajlircev Jugoslavije 
je predložil upravnemu od
boru predlog za pristop v 
združenje. Upravni odbor je 
predlog obravnaval na seji

dne 16. li. 1963 in sklenil, da 
pristopi podjetje v združe
nje emajlircev Jugoslavije 
in predlaga, da bi bil sedež 
tega združenja v Celju.

G L O B U S
Po podatkih stalne konference 

mest in njenih raziskav je samo 
komaj tretjina vseh stanovanj v 
60 mestih naše države — čigar 
prebivalstvo presega 20.000 ljudi 
— opremljenih s kopalnico. Od 
vseh jugoslovanskih mest pred
njači Reka z 42 %, Beograd z 
41,8 %, Ljubljana s 40,7 %, Za
greb z 38,9 % in Titograd s 37,6 % 
vseh stanovanj, ki so opremljene 
s kopalnicami. V merilu države 
je  danes nekaj nad 2,3 milijone 
stanovanj, od katerih je 34,5 % 
stanovanj starih nad 45 let, 30 % 
nad 18 let in 35 % stanovanj je 
bilo zgrajenih v povojnem ob
dobju. Strokovnjaki ocenjujejo, 
da bo v prihodnje število boljše 
opremljenih stanovanj raslo hi
treje — vzporedno z  dvigom 
standarda.

Proizvodnja aluminija v  svetu 
je leta 1962 prekoračila rekordno 
mejo 5 milijonov ton in s tem 
prvič v zgodovini presegla letno 
proizvodnjo bakra. Porast v pri
merjavi z letom 1961 znaša kar 
13,2 %. V  novejšem času upo
rabljajo platinirani aluminij v 
obliki pločevine, na katero je va 
ljan sloj nerjaveče pločevine, tu
di za proizvodnjo sodobne ku
hinjske posode. Pri tem je — ra
zumljivo — sloj nerjaveče ploče
vine vselej v  notranjosti posode

Po podatkih ekonomske komi
sije Združenih narodov je obseg 
svetovne trgovine leta 1961 po- 
rastel za 4,4 %, leta 1962 pa za 
4,9 %. Ta dinamika jasno odraža 
počasni razvoj nacionalnih go
spodarstev cele vrste nerazvitih 
dežel v svetu.

V  Zahodni Evropi so začeli s 
proizvodnjo ognjeobstojne kera
mične posode »Pyroflam«, ki je 
zaenkrat dražja kot sodobna 
emajlirana posoda na bazi emaj
la. To posodo izdelujejo po ame
riških licencah.

Eden največjih elektro koncer
nov v svetu — holandsko podjet
je Philips porabi za raziskave in 
razvojno dejavnost vseh svojih 
tovarn, pri čemer ostvarja 1500 
milijonov dolarjev letne bruto 
proizvodnje.

V  času od 19. do 27. okobra 1963 
se je vršil v  Frankfurtu medna
rodni specializirani sejem sani
tarne tehnike in tehnike ogreva
nja, ki daje impuls razvojnemu 
delu v industrijski proizvodnji 
tega področja. Razstavni prostor 
je obsegal 70.000 m2 im se ga je 
udeležilo 692 podjetij .iz vse Evro
pe.

Potrošnja nerjavečega jekla v 
svetu hitro raste. ZlIA  proizvaja
jo letno že 5 kg tega visokovred- 
nega materiala na glavo prebi
valstva. Vsako ameriško motor
no vozilo — osebni avtomobil — 
vsebuje danes v povprečju že 15 
kg nerjavečega jekla, ki ga upo
rabljajo predvsem za izdelavo 
branikov, ohišja hladilnikov, po
krovov kolesa, brisalce šip itd.

Nedavno je tudi nemška žele
zarna in valjarna Siegerland v 
svojem pogonu v  Eichenu prešla 
ma proizvodnjo dekarburirane plo
čevine za direktno enkratno krov
no emajliranje.
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V prioritetno vrsto vprašanj, 
U  jih bo moral obravnavati up
ravni odbor na prihodnjih sejah, 
spada vsekakor vprašanje preho
da na. 42-umi delovni teden. Kot 
smo že v našem listu pisali, so 
dali posamezni sektorji svoje 
predloge, poleg tega pa dela na 
tem vprašanju posebna komisija, 
t i jo je postavilo vodstvo podjet
ja.

Posebno važno je i s  vprašanje 
glede na predviden plan proiz
vodnje za leto 1964, o katerem je 
bila razprava na 17. rednem zase
danju skupščine dne 18. 9. 1963. 
Skupščina je tedaj ugotovila, da 
so o tem planu razpravljale vse 
ekonomske enote in dale svoje 
pripombe. Količinski plan je si
cer skupščina sprejela zaradi 
usmerjenosti planiranja nabave 
surovin, v zvezi s predvidenim 
prehodom na 42-urni delovni te
den pa je skupščina sklenila, da 
bo obravnavala pogoje za izvr
šitev plana, ko ho predložen druž
beni plan za leto 1964. Zaradi te
ga jo postavljen upravni odbor 
pred odgovorno nalogo, da pre
gleda ekonomske analize za pre
hod na 42-urni delovni teden iz 
vidika plana proizvodnje za leto 
1964 in predloži gradivo v raz
pravo in odločanje skupščini.

Drugo važno vprašanje je ob
računavanje osebnih dohodkov 
po ekonomskih enotah. Tu nasta
jajo namreč določena nesorazmer
ja, ki jih je treba analizirati in 
vskladiti. Upravni odbor je že 
sklenil, naj računovodski sektor 
pripravi analizo obračuna po eko
nomskih enotah, kar bo prišlo na 
dnevni red ene prihodnjih sej 
upravnega odbora.

Na 13. rednem zasedanju skup
ščine je bilo sklenjeno, naj izde
lamo pravilnik o higiensko teh
nični varnosti. Sklep je bil spre
jet dne 18. 4. 1963. Doslej ta pra
vilnik ni bil še predložen uprav
nemu odboru in je skrajni čas, 
da pristojna strokovna služba 
predloži osnutek tega pravilnika 
tako, da bi bil sprejet še pred 
koncem leta 1963 in bi veljal s 
1. 1. 1964. To je potrebno zaradi

tega, ker je dosedanji pravilnik, 
ki je bil sprejet leta 1957 zelo za
starel.

O osnutku pravilnika o pospe
ševanju stnovanjske gradnje je 
upravni odbor sicer že zavzel svo
je stališče. Skupščina je na 17. 
rednem zasedanju dne 18. 9. 1963 
sklenila, da se razprava o tem 
pravilniku preloži na eno prihod
njih zasedanj skupščine in da naj 
bo osnutek vsaj 14 dni na vpo
gled koliktivu. O osnutku naj 
razpravljajo tudi delavski sveti 
ekonomskih enot ter dajo more
bitne pripombe. Osnutek pravil
nika naj obravnavajo tudi politič
ne organizacije v podjetju in da

jo svoje pripombe ter predloge. 
O predlogih in pripombah bo 
razpravljal odbor za stanovanj
ske zadeve, zavzel svoje stališče, 
KSS pa bo sestavil na podlagi te
ga dokončen osnutek in ga pred
ložil skupščini v potrditev.

Cas za pripombe je že potekel. 
Pripombe so dale nekatere eko
nomske enote, druge pa so ugoto
vile, da je predloženi osnutek v 
redu!? Bodi kakorkoli, nujno je, 
da s sestavo osnutka pohitimo, 
da bo ta pravilnik sprejet že pred 
koncem leta, kajti interesentov 
za stanovanja je mnogo in je nuj
no, da to vprašanje čim prej re
šimo.

.

Delo mladih končano!
Letos je bil izročen prometu zadnji del velike magistrale Bratstva 

in enotnosti — od Osipaonice do Beograda, ki ga je mladina z voljo in 
veseljem dogradila v letošnjem letu. Ob 19-letnici osvoboditve Beo
grada, 20. oktobra 1963, je mladina izpolnila svojo obljubo tov. TITU.

Avtomobilska cesta je velikega
pomena za našo avtomobilsko in
dustrijo in za povezavo z država
mi Evrope in Srednjega Vzhoda. 
Velikega pomena je tudi za raz
voj turizma, kateri v  naši državi 
vidno narašča. Med obema vojna
ma je bilo zgrajeno 1.500 km cest. 
Po vojni smo zgradili 7.500 km 
modernega cestišča. S tem v  naši 
državi problem cestišča ni rešen. 
Prav velikega pomena je jadran
ska magistrala. Tudi pri izgradnji 
magistrale bo mladina v  prihod
njem letu zasadila krampe, lopa
te in s tem prevzela novo nalogo 
in dolžnost. Naši narodi in tovariš 
TITO  imajo veliko zaupanje v  
mlade graditelje. Od leta 1958 do 
leta 1963 si je pridobilo 4?|.600 
mladink in mladincev strokovne 
kvalifikacije in s tem naša druž
ba kvalificirane delavce — elek
tričarje, traktoriste, zidarje, voz
nike itd. Prav tako je 200.000 mla
dih v  tem obdobju končalo različ
ne amaterske tečaje. Mladinske 
delovne akcije niso samo velikega 
pomena za naše gospodarstvo, am
pak tudi za krepitev bratstva in 
enotnosti izven naših meja. Pri

dograditvi te velike modeme ce
ste smo srečali mladino iz raznih 
krajev, šol, podeželja in industri
je. Tudi mladina iz naše tovarne 
odhaja vsako leto na mladinske 
delovne akcije. V  letošnjem letu 
so se udeležili te pomembne akci
je naslednji mladinci in mladin
ke: Darinka Žebela, Jože Kacin, 
ki sta se vrnila z značko udarnika; 
Mira Brečko in Slavko Bešenski, 
ki sta bila pohvaljena.

Mladina ni sposobna graditi sa
mo ceste, ampak tudi šole in to
varne. Velike zasluge in pohvale 
zasluži mladina pri pomoči ob ne
sreči v  Skopju. Dosegli so velike 
rezultate in uspehe pri montaži 
hiš in kopanju temeljev.

Pri kontrolorjih v proizvodnji je bilo že dalj časa 
čutiti, da jih je branje načrtov v veliki meri oviralo pri 
opravljanju njihovega dela. Zategadelj so se odločili za 
sistematično_ kompleksno izobraževanje vseh kontrolorjev 
v proizvodnji in prav branje načrtov in njihovo uporabo 
v vsakdanji praksi so uvrstili na začetek.

Seminar, ki pravkar traja, obsega 27 ur. Pomembno je 
tudi, da se izobraževalni center poslužuje sodobnih metod, 
saj so kontrolorjem prikazali filme: Opis mikrometra in 
delo z njim, Tehnika risanja (uvod v tehniško risanje) in 
tri projekcije Čitanje načrta. Kot smo že omenili, je tečaj 
v čitanju načrtov in njihova uporaba v praksi le prvi del 
sistematičnega izobraževanja kontrolorjev v proizvodnji.

Na sliki: predavanje, ki mu kontrolorji pozorno sledijo.

Višji honorarji za predavanja 
na tečajih

Na svoji zadnji seji je upravni 
odbor na predlog izobraževal
nega centra odobril zvišanje ho
norarjev za predavanje na se
minarjih in tečajih od doseda
njih 450 do: 700 din za preda
vatelja z višjo ali visoko šolo, 
600 din za predavatelja s srednjo 
šolo in 500 din za praktično po
učevanje na delovnem mestu.

Za to se je upravni odbor od
ločil, ker so se osebni dohodki 
v zadnjih treh letih znatno zvi
šali, honorarji pa so ostali isti 
in predavatelji za predavanja 
niso bili stimulirani. Poleg ure 
predavanja je treba namreč 
upoštevati tndi čas priprav na 
predavanje, zato smatra UO, da 
je popravek realen.

Čestokrat je delo organov de
lavskega samoupravljanja o tež* 
kočeno zaradi tega, ker se posa
mezniki ne udeležujejo sestani- 
kov, sej in zasedanj, čeprav so o 
tem pravočasno obveščeni. Zlasti 
je važna udeležba članov skup
ščine na zasedanjih, saj razprav
lja skupščina o važnih vprašanjih 
gospodarske dejavnosti celega 
podjetja in o tem tudi odloča. Pri 
analizi vzrokov neopravičenih 
izostankov iz zasedanj skupščine 
smo ugotovili, da čestokrat nad
rejeni ne zamenjajo službenega 
časa članu skupščine, da bi se 
lahko udeležil zasedanja, da ga 
vodstvo ekonomske enote ne 
opraviči, če je na dopustu, bolan 
in podobno, da se sam ne opra
viči» itd.

Ogljemo si prikaz števila ne
opravičenih izostankov na zase
danjih skupščine po ekonomskih 
enotah.

Udeležba na zasedanjih skupščine
podjetja
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1 18 13 52
2 21 14 84
3 6 5 15
4 3 3 12
4 2 2 11
6 2 2 8
7 8 3 14
8 20 12 33

Skupaj 80 54 229

Iž prikaza je razvidno, da so 
člani skupščine v  preveliki meri 
neopravičeno izostajali, če pa pri
štejemo k temu še opravičene 
izostanke, je udeležba na zase
danjih skupščine še manjša.

Mandat sedanjih članov skup
ščine gre sicer proti koncu, ven
dar so pred skupščino odgovorne 
naloge in vprašanja o katerih bo 
morala odločati in zaradi tega o 
izostankih ne bo moglo biti nobe
ne prizanesljivosti razen redkih 
nujnih primerov (bolezni, dopust 
in podobno.

STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON — STROKOVNI FELJTON K T R n im

Z e lja  proizva ja lca  je , napraviti 
čim  b o l j  kvalitetno posodo . Da  
b i ' to  dosegel, je  p o treb n o  uve 
sti k on tro lo  od. osn ovn ih  su ro 
vin  p rek o  tehnološkega p ostop 
ka, pa  vse  do končnih artiklov.

K on tro la  em a jln ih  su rovin  o b 
sega kva litativno in kvantitativ
no  analizo, ki j o  napravi k em ij
ski la bora torij. V o z n o  je , da ni
m a m o p rim esi, ki šk od ljivo  vp li
va jo  p r i ta len ju  frite  in to re j ka
sn e je  na em ajl. P ločevina  se red
ko kontrolira  z oz irom  na ele
m en ta rno  sestavo, tem več  pregle 
dam o le površino. E n a  zelo va t
nih su rovin , čeprav to dostikrat 
p oza b lja m o , je  voda. V od a  iz 
om rež ja  lahko v se b u je  raztop lje 
ne so li ali druge nečistoče, ki 
vp liva jo  v p rodu k ciji. T rd o to  vo 
de p on ova d i do ločam o kom plek - 
som etričn o . P o leg  vod e  kontroli
ram o tudi sredstva  za lu žen je  in 
razm aščevan je  in to b o l j  iz ko
m ercialnih  razlogov.

K a k o  kontroliram o tehnološki 
p ostopek  sam  od m letja  em ajla  
do žarenja?

P r i m lin ih  m ora m o  paziti na 
čistočo, kontrolira ti ob logo  m li
na, če  ni s luča jno  k je  poškodo 

vano, m nožino krogel, število  
ob ra to v  na m inuto, včasih celo  
tem pera turo  em ajla, ki se p ove 
ča zaradi tren tja  p ri m letju . 
Tem pera turo  v  žarilnih pečeh  z 
bim eta ln im  term oelem en tom  ali 
op tičn im  p irom etrom , če im am o  
nad 700° C. Razm aščevalce in lu- 
žilne kopeli pregledam o z ozi
ro m  na n jih o vo  koncentracijo  in 
sicer z enostavn im i titracijam i. 
K o n tro lo  debeline nanosa su rove 

ga em ajla  vrš im o  s tehtan jem  
pred  in po  nanašanju. Ta nanos- 
na teža je  za različen p redm et  
in em a jl različna. Tem pera turo  
žgalnih peči kontroliram o s pi- 
rom etri, čas žganja pa nam  diri
gira h itrost traku. Tud i p o  vide 
zu žganih izdelkov se lahko ugo

tovi, če j e  p roces  pravilno p o 
tekal. V a žn o  je  tudi, da artikle

pravilno  polagam o na trak.
K on tro la  frit obsega  pregled  

na kritnost, belino  in splošen  
videz. Frite, ki ne ustreza jo  eni 
teh lastnosti predpisanim  stan
dardom , ne sm e jo  v  m lin, ali pa  
jih  lahko uporabim o le v  k om bi
naciji z drugim i kvalitetnejšim i. 
P r i m letem  em a jlu  kontrolira
m o  finost m letja , specifično težo, 
konzistenco. Za različne vrste  
em ajla  se tudi te vrednosti spre 

m in ja jo . Če odstopa jo  od  pred 
pisanih standardov, se p o ja v ijo  
v  em ajlirn icah napake. P ri žaren- 
n ju  em ajla  j e  važna n jegova  spo
sobn ost stekanja.

Za d n jo  fazo predstavljata kon
trola em ajliranih  proizvodov. 
M e r je n je  debeline je  zelo važen  

del te kontrole. D ebelina  em ajla  

je  ozko povezana z belino, od

p o rn os t jo  p roti udarcem  in tem 
peraturno obsto jn os tjo , seveda  
pa tudi z ekonom sk im  izraču
n om  em ajliranja. D ebelino  m eri
m o  z — za nas zad ovo ljivo  natanč
n ostjo , — elkom etrom , ki j  e gra j en  
na osnovi m agnetizm a prim arne  
kovine, to je  železa. Izražena je  
v  stotinkah m m  in varira za. raz
lične vrste  em ajla  od  10 — za te
m e ljn i do  15 — in več  za krovne  
em ajle. O dpornost p ro ti udar

cem  je  odvisna od  že om en jen e  
debeline em ajliranega sloja , v r 
ste em ajla  in veznosti na podla
go. D efin iram o jo  s silo, ki je  
potrebna , da pošk odu jem o  em ajl- 
ni sloj. O dpornost proti kisli
nam  določa zm anjšan je  'ježe  
lončka 0  9 cm  ob  enournem  de
lovan ju  100 m l 6 %  citronske ki
sline p ri tem peraturi vretja . Ta  
vrednost se g ib lje  od  5 do 10 m g

p ri titanovem  em ajlu, do 200 m g  
pa p ri p jesa  amajlu. O d p or 
nost em ajla  napram  alkalijam  
je  sorazm erno dosti večja . 
Z d ra v ju  škod ljivi em a jli im a jo  
izvor v  sestavi emajla. Če dela
m o  posodo  in nism o gotovi, da 
em a jl ne vsebu je  strupenih se
stavin, p o tem  kontroliram o na ta 
način, da kuham o v  posodi, ki je  
em ajlirana s tem  em ajlom , 6%  
citronsko kislino ali 4% ocetno  
kislino in analiziramo kislino po  
1-urnem  kuhanju.

G o to ve  izdelke klasificiramo  
p o  kvaliteti. Težko je  postaviti 
neke norm e, kakšen na j bo  p r
vovrsten  izdelek. Prod a ja  je  od 
visna od zahtev tržišča. Posoda, 
ki je  dobra  za tržišče, m ora im e 
ti pravilen videz in biti odporna  
proti k em ijsk im  in m ehanskim  
vp livom . Če sm atram o, da s p o 
novn im  nanašanjem  krovnega  
em ajla dosežem o bo ljšo  stop n jo  
kvalitete, p o tem  p on ov im o  ope
racijo.

P r ip o roč ljivo  je  voditi, eviden
co  vzrok ov in m nožine napak in 
tako ugotoviti šibke točke naše 
proizvodnje.

(1. strokovno jugoslovansko  
p osvetova n je  em a jlircev )

Kontrola y industriji emajla



0 & U u ¡\ J¡> te&

Mesečni izračun poslovanja EE
Ekonomska enota 2 predlaga 

upravnemu odboru uzakonitev 
obstoječega mesečnega finančne
ga obračuna poslovanja po eko
nomskih enotah. Pravijo, da so 
bile ekonomske enote ustanovlje
ne leta 1961 in se je takrat začelo 
obračunavati po novem načinu. 
Postopek za novi obračun pa, da 
takrat nii bil točno določen. 
Osnovne principe da so postav
ljali strokovni kolegij in samo
upravno organi sproti, zaradi česar 
so se pojavile marsikatere neja
snosti. Tako se je izoblikoval ob
stoječi postopek za izračun efek
ta za mesečno poslovanje eko
nomske enote, da pa ta postopek 
ni nikjer zapisan in uzakonjen.

Zaradi navedenega se pojav
ljajo neljube situacije, ko posa
mezniki vpisujejo in spodbijajo 
nekatere postavke izračuna. Vse 
to, pravijo, slabo vpliva na med
sebojne odnose, še posebej pa 
ustvarja nejevoljo v ekonomski 
enoti.

Predlagajo upravnemu odboru, 
naj postopek za navedeni izra
čun uzakoni.

Ko smo v zvezi s tem nekoliko 
pobrskali po določilih pravilnika 
o delitvi osebnih dohodkov, smo 
naleteli na člen 14, ki glasi:

»Gospodarski učinek posamez
ne ekonomske enote se mesečno 
oziroma tromesečno izračuna ta
ko, da se ugotovijo:

— priznani osebni dohodki za 
doseženo proizvodnjo oziroma 
realizacijo;

— vrednostni prihranki ozi
roma prekoračitve materialnih 
stroškov;

— vrednostni prihranki oziroma 
prekoračitve režijskih stroškov;

— vrednostni prihranki oziro
ma prekoračitve amortizacije za
radi boljše ali slabše izrabe stro
jev«.

Način izračuna gospodarskega 
učinka posamezne ekonomske 
enote je natančneje opisan v čle
nu 15 in 33.

Pa poglejmo kaj pravi člen 15 
pravilnika o delitvi osebnih do
hodkov:

»Priznani osebni dohodki ter 
prihranki, oziroma prekoračitve 
izdatkov za osebne dohodke v! 
proizvodni ekonomski enoti se iz
računajo tako, da se:

a) pri doseženi proizvodnji ugo
tovi razpoložljiv znesek osebnih 
dohodkov na podlagi normativ
nih cenikov;

b) ugotovijo dejansko obraču
nani individualni zaslužki po 
učinku in času v ekonomski eno

ti, ki so vkalkulirani po ceniku.
Razlika med točko a) in b) tega 

člena je prihranek oziroma pre
koračitev izdatkov za osebne do
hodke posamezne proizvodne eko
nomske enote.

Normativni cenik naveden v 
točki a) tega člena se izračuna na 
podlagi potrebnega časa za posa- 
čunske osnove delovnega mesta 
po analitični oceni ter določi za 
enoto proizvoda«.

Člen 33 pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov pa pravi med 
drugim:

»Normativni ceniki za ugotav
ljanje osebnih dohodkov pri do
seženi proizvodnji oziroma reali
zaciji, navedeni v členu 15, 21 in 
26 tega ipravilnika, so posebna 
priloga tega pravilnika. Pri dolo
čanju norm in normativnih ceni
kov za ugotavljanje osebnih do
hodkov morajo pristojni organi 
upoštevati spremembo tehnološ

kega procesa zaradi rekonstruk
cije podjetja in osvojenih racio
nalizacij.

Cenike, navedene v tem pravil
niku, potrjuje upravni odbor.

Iz tega je razvidno, da je ob
stoječi finančni obračun sicer 
uzakonjen, da pa gre predvsem 
za tehnični postopek pri tem iz
računu na podlagi določil pra
vilnika o delitvi osebnega in či
stega dohodka.

Vsekakor pa je zahteva po si
stematičnem in pravilnem teh
ničnem obračunu, ki je skladen 
z določili pravilnikov o delitvi či
stega in osebnega dohodka upra
vičena in vsekakor ne bo odveč, 
če se ta tehnični postopek pred
piše.

Glede tega predloga pa bomo 
videli, kakšno stališče bo zavzel 
upravni odbor, ki se je že pred 
tem predlogom za ta postopek 
zanimal.

LEPA (
V  ek o n o m sk i en o ti 4 so  se  

spom nili tudi p rv eg a  m o jstra  
p o cinkovalnice tov. M artina  
H U N S K I, ki je  p re d  k ra tkim  o b
hajal sv o j 80. ro jstn i d an  in ki 
je  delal v pocinkovalnici od le
ta 1923 d o  u p okojitve. O biskal 
ga je  vodja  e k o n o m sk e  enote  
tov. M ilanez E v g e n  in  m u  v im e
n u  delavcev  sv o je  ek o n o m sk e  
en o te  čestital k v iso k em u  ju b i
leju .

V  tej ek o n o m sk i enoti im ajo  
težave, k e r  p o k o sitra rn a  n e  ob
ra tu je  s  p olno  zm ogljivostjo .

P lan p ro izv o d n je  za m e s e c  ok
to b er  so  p reseg li, kar š te je jo  kot 
u sp eh  navzlic težavam .

V  stari lužilnici so  p o treb n e  
nove kadi, k e r  so  sed a n je  d o tra 
ja n e. U ničena  so  tla v novi lu
žilnici, ki so  p rek rita  s polivinil- 
no p rev elik o . T u  in tam  p rid e  ki
slina do  cem en ta , ki ga  razjeda.

Presegli so  operativni plan 
za mesec oktober

V EKONOMSKI ENOTI 3 SO RAZPRAVLJALI O DELOVNIH 
USPEHIH IN UGOTOVILI, DA SO PLAN ZA MESEC OKTOBER 
PRESEGLI ZA 2 %. FINANČNO SO PRESEGLI MESEČNI PLAN ZA 
24%. PREDLAGAJO, DA SE PRESEŽEK NJIHOVE EKONOMSKE 
ENOTE DELI NA CELOKUPEN ZASLUŽEK, PRI ČEMER NAJ SE 
ODŠTEJE POSEBEN DODATEK ZA KRUH IN IIRANARINO. 
PREDLOG SO DOSTAVILI DIREKTORJU RAČUNOVODSKEGA 
SEKTORJA, DA PREGLEDA OBRAČUN IN GA DA V POTRDITEV 
UPRAVNEMU ODBORU.

Zbor proizvajalcev v izdelo- 
valnici jeklenih kotlov je skle
nil, da povišajo obračunske po
stavke v okviru analitske ocene 
delovnih mest 14 tovarišem, ure
dili so pa še obračunske postav
ke v okviru analitske ocene de
lovnih mest enajstim delavcem.

Imenovali so posebno komisijo, 
ki je proučila operacije pri ko
lesih in predlagala reguliranje 
norm tako, da se pri operacijah, 
ki so lažje za preseganje, nekaj 
odvzame in doda operacijam, ki 
jih težje presegajo.

Sklenili so, da se delovno 
mesto elektrovarilec tlačnih pre
izkusnih posod grupira v dve 
skupini tako, da se od sedanjih 
21 delavcev tega delovnega 
mesta 11 grupira v drugo sku
pino z večjo obračunsko postav
ko. Sedaj namreč vari ta sku
pina elektrovarilcev kotle za 
centralno kurjavo in zunanje 
dele do preizkusa, pri preizkusu 
pa cesto ugotove, da notranji 
deli niso povsem kvalitetno var
jeni in je treba zaradi tega kotel

ponovno razrezati in ponovno 
variti. S predlagano spremembo 
pa bi se kvaliteta popravila, ker 
bo druga skupina izkušenih va
rilcev z dolgoletno prakso varila 
samo notranje dele.

Vsoto 11,810.000 din, ki jo 
predvidevajo za zaščito pri delu, 
so sorazmerno razdelili na oseb
no zaščito, higiensko zaščito, 
okrepčila in delovno varnost. 
Povprečna letna vsota na posa
meznika bi znašala 71.000 din in 
so mnenja, da to zadostuje.

Marsikdaj se pripeti človeku 
nesreča zaradi neprevidnosti 
in čeprav je taka nesreča laž
je narave, ni prijetna za člo
veka samega, niti za podjetje, 
ker ohromi njegovo delovno 
sposobnost. Oglejmo si sedaj 
nesreče, ki so se pripetile po
sameznikom v mesecu oktob
ru.

Franc Okrožnik je dne 2. 10. 
1963 pri prevažanju zadel z 
vozičkom v pokonci postavlje
no mizo, ki mu je padla na 
nogo in ga lažje poškodovala.

Mira Corič je 25. 9. 1963 sto
pila na odpadek pločevine in 
se lažje urezala v nogo.

Albina Orehovec se je dne 
1. 10. 1963 pri obrezovanju in 
robljenju posode udarila v ko
lut in si poškodovala prst.

Anton Žičkar je dne 8. 10. 
1963 po neprevidnosti padel po 
stopnicah in si poškodoval no
go.

Franc Bezovšek se je dne 3. 
10. 1963 pri vpenjanju orodja 
zbodel na konici pločevine v 
roko skozi zaščitne rokavice.

Srečko Malin je dne 30. 9. 
1963 prevažal material, pri če
mer mu je sod padel na roko 
in mu poškodoval prst. 

Ljubomir Pešut se je dne 9.

10. 1963 urezal v nos pri zla
ganju loncev iz transportnega 
vozička.

Jože Koželj je dne 9. 10. 1963 
dobil udarec v križ. Udarilo 
ga je dvigalo pri prenašanju 
plošč, ko se je zamajalo.

Fani Forštner se je dne 12. 
10. 1963 urezala v nogo s plo
čevino, ki je bila na prehodu.

Ivan Centrih se je dne 11.

10. 1963 udaril v prst, ker mu 
je pri brušenju orodja spodr
snilo.

Ivan Zagmajster se je dne 
13. 10. 1963 opekel po nogi pri 
čiščenju kotla. Stopil je tako 
neprevidno, da je pomočil no
ge v salmijak.

Angela Zavšek se je dne 14.

10. 1963 urezala v nogo, ko je 
luknjala pralnike. Urez je do
bila skozi zaščitne rokavice.

Hilda Fidler je dne 16. 10. 
1963 na poti v službo padla s 
kolesom in si poškodovala no
go v kolenu.

Bogomir Frišek je dne 17. 
10. 1963 padel s stopnic vlaka, 
pri čemer si je poškodoval ro
ko v rami.

Jože Martinič je dne 19. 10. 
razkladal plošče s kamiona, 
pri čemer ni dovolj pazil in je 
padel nanj zaboj ter ga poško
doval.

Jože Štrejner se je dne 21. 
10. 1963 poškodoval na prstu 
desne roke, ko je prelagal di
ske.

Stanko Gajšek se je dne 10. 
10. 1963 urezal v roko pri pre
laganju pločevine, ker ni pra
vilno postavil člena radiator
ja in mu je ta padel na roko.

Angela Košec je dne 29. 10. 
1963, ko se je peljala na delo, 
zavozila s kolesom v plot, pad
la in se lažje poškodovala.

Anton Ahtik se je dne 25. 
10. 1963 pri prevozu plošč ure
zal, ker je zaradi neravnih tal 
plošča zdrknila iz voza in mu 
padla na roko.

B O D I T E  P R E V I D N I

P rv e kadi n o v e lu žiln ice , ki so  
bile zaščitene sa m o  z barvo , so  
ra zen  e n e  že u n ičen e .

V  d e lu  je  d ru g a  p olovica  lužil
n ice , v k ateri bodo  tla asfalti
rana, kadi pa  bodo  p re v le č e n e  
s poliv in ilom . U pajo, d a  bo to 
k m a lu  u re je n o .

V  p o cin k o v a ln ici jim  p rim a n j
k u je  u s lu g  p re d v s e m  zaradi te
ga, k er  p o d je t je  T I K I  iz L ju b lja 
n e  n e  d obi d o lo čen ih  delo v  za boj- 
le r je  od tovarne T A M  v M a ribo 
ru , s  k a tero  je  v  k o o p era ciji.

M o čn o  jih  tudi ov ira  sed a n ji  
tra n sp o rt iz p o cin k o v a ln ice  v 
sk la d išče  gotovih  izdelkov. T ra n 
sp o rta , p ra v ijo , n e  bo m o č  p r e j  
izboljšati, d o k le r  n e  d o b ijo  e le k 
tričn eg a  vozička.

P re c e j  sitnosti, tako p ra v ijo , 
jim  p o v zro ča  kontro la , ki zavrača  
m n o g o  izdelkov, k e r  so  stra n k e  
g led e  kvalitete č e d a lje  bolj za
htev n e.

T ežave im ajo  s tovariši, ki so  
zaposleni p ri  ra v n a n ju  p o so d e  
in  p r i  dovažanju. T i n a m re č  č e 
sto k ra t k ršijo  in tern e  p re d p is e  v 
zvezi h ig ien sk o  teh n ičn e  varno
sti p r i  d elu , k e r  n o č e jo  nositi 
p red p isa n ih  ščitn ikov . T e  tova
riše  tudi m i o b so ja m o , k e r  n o 
č e jo  d o b ro  sa m i seb i k lju b  izk u š
n ja m  p r i  n e s re č a h , ki so  se  p r i
p etile , ko d ela v ci n iso  h o teli no
siti zaščitnih  s red stev . U pam o, 
da v p rih o d n je  n e  bo  p o tre b n o  
zaradi tega  o bjaviti n jih o v a  im e 
na, k e r  se  b o d o  n ed v o m n o  p o d 
red ili zahtevam  H T V  s e b i in  p o d 
je t ju  v korist.

Problemi v 
ekonomski enoti 6
V ekonomski enoti 6 na

stajajo resni problemi za
radi povečane proizvodnje 
frit, ki obstajajo v tem, da 
zahteva sedanji način pol
njenja, mnogo manualnega 
dela, kar seveda ovira 
hitrejšo in cenejšo proiz
vodnjo.

Sami pravijo, da se s tem 
problemom sicer ukvarjajo, 
vendar doslej še niso našli 
ustrezne rešitve. Tako pravi 
vodja te ekonomske enote, 
tovariš Končan Konrad.

S povečano proizvodnjo 
frit nastaja tudi vprašanje 
vskladiščenja istih, ker so 
dosedanji prostori pre
majhni. Pri tem, pravi to
variš Končan, nas tarejo 
skrbi, kako bo v bodoče. 
Pri tem, kar je sedaj, ne bo 
mogoče dolgo vzdržati in bo 
potrebno, da se glede pro
stora za skladiščenje nekaj 
ukrene.

Problematično je tudi 
vprašanje sušilnice frit, ki 
naj bi bila napravljena v 
redu, tako da bi se frite 
hitro in nemoteno sušile. So 
primeri, da se frite sušijo po 
več ur v sušilnici, pa še niso 
suhe kot bi morale biti. Ker 
je čas topljenja emajlne 
mešanice krajši kot pa su
šenja frit, je razumljivo, da 
s sušenjem ne dohajajo pro
izvodnje, zaradi česar je 
treba ta problem hitro rešiti.

Ce vzamemo dejstvo, da 
morajo biti frite izdelane 
kvalitetno, ker je od tega 
odvisna nadaljnja kvaliteta 
emajliranih izdelkov, je na
kazano vprašanje toliko 
nujnejše, da ga moramo 
čimprej rešiti.



majhni. To se predvsem odraža v njiho
vih skladiščnih kapacitetah, kjer v̂  so
razmerno majhnih prostorih morajo ime
ti poleg zelo sortirane zaloge emajlira
ne posode še celo vrsto drugega blaga 
za široko potrošnjo.

4. Razdrobljenost in nckoncentriranost 
trgovine se seveda odraža tudi v ome
jenih finančnih zmožnostih posameznih 
uvoznikov — grosistov emajlirane poso
de. Grosisti — uvozniki emajlirane po
sode — spadajo v tisto kategorijo tr
govcev, ki so si nabrali določen kapital, 
vendar niso zmožni angažirati svoja 
sredstva za daljši ča9 in za večje fi
nančne operacije. To se pravi, da spadajo 
v grupo srednje bogatih ljudi in da mora
jo  zelo paziti kam, koliko in v kakšnih 
časovnih terminih bodo disponirali svo
ja denarna sredstva. Krediti za obratna 
sredstva so zelo dragi, saĵ  v nekaterih 
nerazvitih državah plačujejo obresti do 
25 odstotkov letno.

5. Ponudba emajlirane posode na vseh 
tržiščih je zelo velika. Kapacitete v sve
tovnem merilu so znatno večje kot pa 
je  povpraševanje. To pomeni, da na sve
tovnem tržišču emajlirane posode pre
vladuje pojem »tržišče kupca«, kar po
meni, da v mnogo večji meri kupci od
rejajo kupo-prodajne pogoje kot proiz
vajalec.

4. Vzporejajoč naše emajlirane serije 
z minimalnimi serijami, ki jih kupcem 
emajlirane posode dobavlja konkurenca 
vidimo, da smo pri naših prodajah do
slej v glavnem uspeli zadržati minimal
no serijo 36 kom. po artiklu, dimenziji 
in barvi odnosno dekorju, medtem ko je 
naša konkurenca že pred nekaj leti bila 
prisiljena na to, da jim dobavlja mi
nimalne serije tudi po 6 kom. To dejstvo 
seveda pritiska na na9 in kljub vsemu 
prizadevanju le težko  ̂ vztrajamo ali pa 
zelo povečujemo minimalne serije.

7. Zelo močno vpliva na majhne se
ri je, tudi dejstvo, da je bila v povojnem 
času zgrajena cela vrsta emajlirmc v 
raznih državah. Te emajlirnice so zgra
jene predvsem v tistih državah, kjer je 
poraba emajlirane posode bila sorazmer
no še precej velika in  kjer so tudi 
naše prodaje bile precej velike in v ve
likih serijah. Tako je na primer Turčija 
po vojni zgradila 3 emaj.lirnice, ̂  Egipt 
3, Maroko 1 itd. Ravno na ta tržišča pa 
je naša tovarna svojčas izvažala največ 
svoje posode, dočim je danes izvoz v 
te države praktično skoraj povsem od
padel. To obenem pomeni, da smo si 
morali še bolj prizadevati na preostalih 
manjših tržiščih z manjšo kupno kapa
citeto, tako da je konkurenčni boj za
radi tega postal še surovejši, če smo ho-

S m a f i h e o

Iz dejavnosti E E 1

treba vsekakor mnogo bolj poglobiti ▼ 
bistvo problema. Gre namreč za sledeče:

— naše podjetje bi moralo s hitrim
— tempom spremeniti asortiman svoje
— proizvodnje v smislu modernizacije
— oblik in barv naših izdelkov. Naša
— sedanja posoda, ki jo izdelujemo že
— nekaj desetletij, je v odnosu na
— evropski standard že zelo zastarela
— in jo v Zahodni Evropi praktično ne
— proizvajajo več. Zato je naš prodor
— na ta tržišča, ki lahko kupujejo
— velike serije, pogojen:
a) 9 spremembo oblik in barvnih iz

vedb odnosno s prilagoditvijo na
šega proizvodnega programa zahte
vam in razvoju velikih tržišč v 
svetu;

b) v izboljšanju naše kvalitete;
c) v osvajanju takšnih tehnoloških 

postopkov, ki bodo omogočili nizke 
proizvodne stroške in proizvodnjo v 
velikih serijah (sedaj imamo nam. 
reč zelo velike težave, četudi do
bimo občasna naročila le količkaj 
večjih serij posameznega artikla za 
izvoz, ker se v takih primerih naše 
kapacitete, le izkažejo kot prešib. 
ke);

d) potrebno bo, da tovarna dobi znat
no večje skladiščne prostore za pol
izdelke kakor tudi za gotove izdel
ke, tako da bodo naši dobavni roki 
prav tako postali kratki in na ev
ropskem nivou.

Te probleme in težave vsekakor ne 
bodo mogli premostiti posamezni oodel- 
kj. temveč bo notrebna koordinirana ak
cija celotnega kolektiva.

SVEČANO ZASEDANJE 
SKUPŠČINE

Na predvečer praznika repub
liko bo svečano zasedanje skup
ščine podjetja, ki bo posvečeno 
prazniku republike in 20. obletni
ci AVNOJ.

Začetek svečane seje bo ob 17. 
uri. Pred zasedanjem bo imela 
godba na pihala pred upravnim 
poslopjem koncert. Na zasedanju, 
na katerem bo govoril predsednik 
skupščine in zvezni poslanec Mi
lan Kavčič, bodo sodelovali še 
kulturniki s krajšim sporedom.

V ekonomski enoti 1 so razpravljali o planu proizvodnje za 
mesec oktober. Ugotovili so, da je bil plan dosežen ter sklenili, da 
se presežek ekonomske enote razdeli. Pri tem niso pozabili na 
rezervni sklad ekonomske enote in so sklenili, da vložijo v rezervni 
sklad 400.000 din.

publike n a jboljš im  delavcem  v 
ekonom ski enoti nagrade, naj b i 
nagtraidiil.i vsak mesec izčrpane 
starejše delavce ter upokojen ce, 
k i so  plačani po režiji. Sklenili 
so, da im enu jejo  kom isijo , ki naj 
te predloge prouči ter določi 
vsoto za take nagrade in vsoto, 
ki naj jo  p re jm e jo  posam ezniki.

Iz razprave je  nadalje raz
vidno, da so elani DS EE pred
lagali še, naj se urede naslednja 
vprašanja g lede obračuna oseb
nih doh odk ov :

®  za usluge, pri katerih de
lavci niso stimulirani, je  znova 
preveriti izraču n ;

©  za režijska delovna mesta 
naj se dodeli določena vsota, da 
b o  taiko režijska delovna 'sila 
praviln eje  izkoriščena ter delala 
čim  več  pri neposredni proiz
v od n ji;

®  ugotovi naj se koristnost 
vzdrževa lce  skupine.

Še in še so razpravljati o raz
nih problem ih, k i kažejo, da ho 
potrebno pristopiti h konkretne
mu delu  v zvezi s pravilno sti
m ulacijo  zaslužka p o  delovnem  
učinku. T o  ikaže na potrebo te
m eljite  rev iz ije  dosedan jega 
pravilnika o delitv i osebnih  do 
hodkov, ki zaradi naglega raz
v o ja  ne ustreza več sedanjim  
zahtevam.

Vsem bralcem 
in sodelavcem 

čestita za praznik 
republike -  uredništvo

V  razpravi je  bilo več p red lo 
gov. T ako so na prim er predla 
gali, da naj b i  dali za dan re-

Povečanje plana 
investicijskega 

vzdrževanja 
za leto 1964
Na 17. rednem  zasedanju 

skupščine je  skupščina ob
širno razpravlja la  o  inve
sticijskem  vzdrževanju  za 
leto 1964. Iz te razprave je  
razvidno, da so potrebna ve
lika finančna sredstva za 
vzdrževan je  zastarelega 
strojnega parka, zato je  b ila  
skupščina prim orana zvišati 
prvotno planirano vsoto za 
investicijsko vzdrževanje. 
Skupščina je  pooblastila 
upravni odbor, da razčleni 
plan vzdrževanja  po postav
kah v okviru  zvišane vsote.

Sredstva, določen a za in
vesticijsko vzdrževanje, upo
rabljam o za popravila stro
je v  in naprav, ki so v našem 
p od je tju  tako m očno zasta
reli, da  te r ja jo  vedno v e č je  
stroške vzdrževanja, če ho
čem o pravočasno izp o ln je 
vati planske obveznosti.

U poštevajoč dejstvo, da je  
52 %  stro jev  in naprav že 
odpisanih, je  n u jn o  p otreb 
na n ad a ljn ja  rekonstrukcija  
tovarne, ikajti v nasprotnem  
prim eru bodo stroški inve
sticijskega vzdrževanja  iz 
leta v leto naraščali, oviran  
ali celo nem ogoč pa b o  nor
malen potek proizvodnje.

Zakaj je odbor za gospodarstvo pasiven?
Dejavnost odbora za gospodar

stvo jc družbeno zelo pomembna 
in jc odvisna od posredovanja 
gradiva, ki ga pripravljajo posa
mezne strokovne službe za skup
ščino podjetja. Njegova naloga je 
zasledovati po sklepih skupščine 
gospodarnost podjetja in o tem 
poročati skupščini. Odbor sodelu
je pri sestavljanju letnega proiz
vodnega plana, daje svojo pri
pombe in analizira posamezne 
postavke glede na polno izkori
ščanje obstoječih kapacitet in 
pravilno razporeditev in zaposli
tev delovne sile z ozirom na plan 
proizvodnje.

Iz tega sledi, da bo moral od
bor za gospodarstvo temeljito 
analizirati družbeni plan za leto 
1964, predno ga bo obravnaval 
upravni odbor in skupščina. La
ni jc dal odbor za gospodarstvo 
zelo tehtne in konkretne pripom
be k planu, ki so bile upoštevane.

Nadalje bo moral ta odbor pre
gledati finančno poročilo za čas 
poslovanja v letošnjih devetih 
mesecih in zavzeti do tega dolo
čeno stališče ter ga posredovati 
skupščini podjetja.

Odbor je tudi odgovoren za 
pravilen razrez mesečnih opera
tivnih planov, ki morajo biti so
razmerno pravilno razporejeni po 
količini sprejetega proizvodnega 
plana.

Iz tega sledi, da bo moral od
bor po sprejetju plana za leto 
1964 obravnavati predlog razreza 
plana za leto 1964, ki ga bodo 
predložile strokovne službe in za
vzeti glede tega določeno stališče.

Odbor za gospodarstvo pregle
duje mesečno in analizira izvrše
vanje planskih nalog po količini, 
vrednosti in asortimentu, o če
mer mora poročati skupščini pod
jetja.

Odbor analizira podatke o ko
riščenju in stanju finančnih sred
stev določenih po planu za inve
sticije, za zamenjavo opreme, 
plan investicijskega vzdrževanja, 
reprezentančni fond, plan rekla
me, plan dnevnic in potnih stroš
kov, plan varnostne zaščitne služ
be, plan družbenih prispevkov in 
podobno. Poleg tega pregleduje 
mesečno doseženo storilnost za 
celotno tovarno in posameznih 
ekonomskih enot, skrbi za točne

podatke o gibanju delovnih norm 
v posameznih ekonomskih eno
tah, analizira vpliv nagrajevanja 
po učinku in vpliv ekonomskih 
enot na dvig storilnosti dela in 
znižanjo proizvodnih stroškov in 
drugo.

Iz gornjega je razvidno, da ima 
odbor za gospodarstvo obširna 
pooblastila in mu je dana široka 
samoiniciativa. Po sestavu je od
bor za gospodarstvo dokaj močan, 
saj so njegovi člani izkušeni to
variši in to: Stano Veninšek, Ivan 
Čendak, Milan Zaupanek, Milan 
Kavčič, Albin Lesjak, Štefan 
Kralj in Viktor Pilih.

Ko smo vprašali predsednika 
odbora, tovariša Staneta Venin- 
ška, zakaj je odbor v letošnjem 
letu pasiven, nam je odgovoril, 
da ne dobi nobenega gradiva od 
strokovnih služb. To seveda vse
kakor ni v redu, kajti če pred
sednik tega odbora gradivo za
hteva, mu ga morajo dati na raz
polago, če pa gradivo ni zahte
vano, tedaj je to pripisati pasiv
nosti odbora kot celote. Eden od 
vzrokov pasivnosti tega odbora 
je verjetno tudi ta, da je bil pred
sednik dolgo časa bolan, vendar 
bi se morali na seji dogovoriti, 
da posle predsednika opravlja 
njegov namestnik.

Če lahko izrazimo svoje mne
nje glede pasivnosti tega odbora, 
potem naj povemo to, da bi se 
morali tovariši, ki so vsekakor 
požrtvovalni in delavni, sestati na 
seji in določiti svojo smer dela. 
Sicer pa jih čakajo v tej man
datni dobi še težavne naloge.

O B  20. O B L E T N I C I  A V N O J
ČESTITAJO KOLEKTIVU

organi delavskega upravljanja 
družbeno politične organizacije 

in vodstvo podjetja

Zakaj so serije za izvoz posode majhne
RAZPRAVE O MAJHNIH SERIJAH PRI IZVOZU EMAJLIRANE POSODE SO 

STARE PRAV TOLIKO KOT JE STAR IZVOZ PODJETJA. RAZLOGI SO VSE. 
KAKOR TEHTNI. NAŠTELI IN OBRAZLOŽILI BI NEKAJ NAJVAŽNEJŠIH:

1. Naš celotni predvojni in povojni iz
voz je orientiran na tržišča, ki imajo 
sorazmerno majhno kupno moč. Ta 
majhna kupna moč izhaja iz majhnega 
števila prebivalstva, precej nizkega živ
ljenjskega standarda širokih ljudskih 
množic in navadah, da kupujejo zelo 
alzko kvalitetno in poceni blago.

2. Vzrok majhnim serijam je seveda 
Udi zelo razdrobljena detajlistična in 
Udi grosistična trgovina v državah, ka
mor izvažamo našo posodo. To je posle, 
dica več ali manj svobodne trgovine v 
teh državah, kjer ima praktično vsak 
trgovec pravico uvažati in torej uvozna 
trgovina ni koncentrirana na enega ali

Ja nekoliko uvoznikov. To pomeni, da 
e  ̂organizacija trgovine in sistem di

stribucije blaga do direktnih potrošnL 
kov precej razdrobljen in zdaleč ne to
liko skoncentriran le preko majhnega 
števila velikih grosistov kot je to pri
mer pri nas.

3. Že sama razdrobljenost in dekon- 
centriranost trgovine nam pove, da so 
vsi trgovci, ki sami sebe Imenujejo 
avozniki in grosisti, za naše pojme zelo

teli vsaj v celoti zadržati isti nivo iz
voza po količini in vrednosti. Direktna 
posledica tega pa je seveda nadaljnji 
pritisk kupcev za čim manjše serije za
radi hitrejšega obračanja njihovega ka. 
pitala.

Podjetje lahko dosedanji obseg izvoza 
emajlirane posode ohrani samo na ta 
način, da s svojim izvozom zalaga po
trebe preostalih malih tržišč, ki nimajo 
lokalne industrije. Zaradi geografske 
razprostranjenosti teh še interesantnih 
tržišč in njihovih zelo heterogenih na
vad v pripravljanju in izboru hrane, se 
zato oblike, barve in dekoracija posode 
ne ujemajo in podjetje je prisiljeno, ua 
izdeluje za izvoz zelo širok Sortiment 
blaga v številnih različnih zunanjih iz
vedbah.

8. Inozemski kupci uspevajo, da dr
žijo minimalne serije na tako nizkem 
nivon še na drug način. Zaradi racional
nosti svojega poslovanja želijo nabavlja
ti emajlirano posodo praviloma samo od 
enega dobavitelja. Ker pri dobavitelju 
in tudi pri nas naročajo nekoliko artik
lov v večjih količinah» zahtevajo da

jim dobavljamo tudi ostali Sortiment na
šega blaga v minimalnih serijah. Zato 
nismo v situaciji, da jim to zahtevo od
bijemo, ker bi se v tem slnčaju tudi za 
proizvode, ki jih kupujejo v večjih ko
ličinah, obrnili na drugega dobavitelja.

Vsi navedeni razlogi nam povedo, za
kaj nimamo možnosti v večji meri vplL 
vati na doseganje večjih serij pri pro
izvodnji emajlirane posode za izvoz. Te 
težave vplivajo na proizvodnjo in teh
nološki proces in tudi na ogromno ad
ministrativno delo, ki ga moramo opra- 
viti predno realiziramo en sam izvozni 
zaključek. V tem pogledu sta si proiz
vodnja in izvozni oddelek docela enot
na, da bi bilo vsekakor mnogo ugod
neje izdelovati emajlirano posodo tudi 
za izvoz v velikih serijah.

Izvozni oddelek se trudi, da doseže 
večje serije s sistemom rabatov. Pred
videvajo tudi večjo regulacijo cen, da 
bi kupci privolili na naročanje velikih 
serij in sicer predvsem pri tistih artik
lih, kjer nam naš tehnološki postopek 
in stroški proizvodnje omogočajo še ko
likor toliko rentabilno proizvodnjo, če
tudi pri prodaji ne bi mogli kriti vseh 
splošnih režijskih stroškov.

Seveda pa rešitev vseh teh problemov 
in tega stanja ni pričakovati le s ko
mercialnimi prijemi. V prihodnje se bo



o
OSEBNI DOHODEK

Glede na razpravo o osebnih dohodkih, ki je bila na zadnji seji 
upravnega odbora in ki še bo na eni prihodnjih sej smatramo za po
trebno, da to vprašanje približamo našemu bralcu iz izhodiščne osnove, 
zaradi česar bomo v tem sestavku na čimbolj preprost način prikazali 
razvoj plačnega sistema.

Neizpodbitno je dejstvo, da je pogoj za večjo ali manjšo delovno 
storilnost delavca njegova materialna vzpodbuda in je od tega odvisna 
raven produktivnosti na splošno. Vzpodbudo pa ureja plačilni sistem, 
ki posega v eno temeljnih pravic delavca v delovnem razmerju, to je, 
v pravico do osebnih dohodkov, ki pomeni zanj temelj njegove živ- 
ljenskc ravni.

POTREBNI SO 
OSTRI UKREPI

V  dobi administrativnega go
spodarstva je  bila plača izraz 
mezdnega delovnega razmerja. To 
razm erje pa se z uvedbo delav
skega sam oupravljanja, ki je  bi
lo  leta 1950 uzakonjeno, sprem i
nja in se skladno z gospodarskim 
razvojem  odpravlja mezdno de 
lovno razm erje, delavec pa kot 
neposredni proizvajalec nastopa 
v  delovni organizaciji kot uprav- 
lja lec in  n e  kot mezdni delavec.

Delovna organizacija in tudi 
naša socialistična družba imata 
interes, da je  sistem  nagrajeva
n ja  vzpodbuden, da odločilno 
vp liva na povečan je  produktiv
nosti' d ela .

V  vsakem  sistemu nagrajeva
nja v gospodarstvu sta bistvena 
dva tem elja:

Prvi je  oblikovanje sredstev za 
osebne dohodke, k i so nam enjena 
in so uporabljena za osebne d o 
hodke, 'kako se ta osebni dohodek 
oblikuje in kako se ugotovi zne
sek ali delež vsakega posam ez
nika.

V  našem povojnem  razvoju 
razlikujem o tri skupine ob lik o
van ja  m ase za osebne dohodke: 
v  prvo skupino spada sistem, ki 
je  velja l od  leta 1945 do  1951 ali 
od  osvoboditve do uveljavitve 
delavskega sam oupravljanja.

V  drugo skupino uvrščam o si
stem, ki ve lja  o d  leta 1952 do 
1960, od  uvedbe delavskega sa
m oupravljanja do decentralizaci
je  delavskega sam oupravljanja.

V  tretjo skupino uvrščam o si
stem, ki velja  danes, to je  od le 
ta 1961 dalje, ko so se začela uve
ljavljati načela decentralizacije 
delavskega sam oupravljanja.

Za obdobje, ki spada v  prvo 
skupino je  značilno to, da država 
določa zneske plač in se glede na 
to  vsoto denarja za plače določa 
p o  zneskih plač in zaradi tega ni 
odvisna od večjega ali manjšega 
dohodka, k i ga doseže podjetje. 
D elovni kolektiv v  tem sistemu 
ni m ogel sam ostojno določati 
zneskov plač niti vsote denarja 
za plače.

V  obd ob ju  druge skupine se p o 
jav lja  tako im enovani »dobiček«. 
Zaradi ugotovitve ali v  podjetju  
obstoji »presežek sklada za pla
če« in s tem podlaga za obdav
čen je  tega presežka, je  bil pred
pisan tako im enovani »povprečni 
zaslužek« v  znesku 9.000 din  m e
sečno. Ce sm o ta znesek pom no
žili s številom  zaposlenih delav
cev  in uslužbencev sm o dobili 
zmnožek, k i sm o ga im enovali 
»povprečni sklad za plače«. Ce je  
plačilni sklad presegal povprečni 
plačilni sklad, se  j e  ta razlika 
im enovala »presežek sklada za 
p lače«, o d  katerega sm o m otali 
plačati »davek  od p resež k a  skla
da za plače«. K o smo poravnali 
ta davek, se je  višek nad plača
nim davkom  razdelil med člane 
kolektiva in takrat sm o govorili, 
da delim o dobiček.

Zaradi lažjega razum evanja si 
oglejm o tak prim er:

din
Plačilni sklad je  znašal 600.000 
50 delav. x  9.000 din  =  — 450.000

150.000
(150.000 din  je  presežek sklada za 
plače).

Ce znaša davek na ta presežek
100.000 din  in ga odštejem o, do
bim o 50.000 din in to je  b il tako- 
im enovani »dobiček«, ki je  bil 
razdeljen m ed člane kolektiva.

Dejansko pa tu ni šlo za dobi
ček, tem več za novo oblikovanje 
plačilnega sklada.

V  tem obdobju  so se pozneje 
začela uveljavljati individualna 
m erila za delitev  osebih doh od 
k ov  kot so tarifna postavka, de
lovna norma, akordna postavka, 
prem ijska m erila in  kolektivna 
merila.

Značilno za to obd ob je  je, da 
je  plačilni sklad odnosno sred
stva za osebne dohodke, odvisen 
od  dohodka, k i ga doseže pod jet
je  in  je  zato vnaprej neznan. 
Plačilni sklad se določa po in
strumentih, ki jih  določa država, 
ko pa se prepusti, da kolektiv 
sam ostojno odloča, kolik  del do
seženega sklada se porabi za 
osebne dohodke, so to  sredstva 
za osebne dohodke.

Sredstva za osebne dohodke se 
ob lik u je jo  centralno za vse pod
jetje, zneski plač ali osebnih do
hodkov pa so vnaprej neznani in 
zato kolektivi sam i postavlja jo  
m erila za izračun odnosno raz
delitev plačnega sklada.

Individualna in kolektivna m e
rila so ločena, kar ne stimulira 
neposredne proizvaja lce za go
spodarjenje, sistemi nagra jeva
n ja  pa so postavljeni v  pogojih  
centralnega upravljanja.

ŠE E N A

Izvršitev sklepa sam ouprav
nih organov o preselitvi obratne 
am bulante je  otežkočen o, ker 
p o d je t je  nima stanovanja za 
preselitev stranke iz zgorn jega  
dela stavbe, v kateri bo  obratna 
ambulanta. Zato trenutno preu re
jam o samo pritlič je .

P o zadolžitvi skupščine pod 
je t ja , naše službe neprestano 
iš če jo  možnosti za nakup pri
m ernega stanovanja. Trenutno 
je  naprodaj stanovanjska hiša 
na Partizanski cesti št. 1 in naše

V  novem  sistemu, k i velja  od  
leta 1961 dalje, se p o jav lja  de 
centralizacija delavskega samo
upravljan ja v  različnih oblikah, 
s tem pa je  sprem enjen način 
delitve osebnih dohodkov. Sedaj 
upravljalci sami neposredno o d 
loča jo  o  zadevah, ki vp liva jo  na 
ustvarjanje in razdeljevanje d o 
hodka in osebnih dohodkov; to 
je  na gospodarjenje v delovni 
organizaciji.

Neposredno upravljan je uvaja
mo, če  se pravica sprejem ati od 
ločitve in  opravljanje drugih o p 
ravil torej, tudi tistih, ki so važ
na za ustvarjanje in delitev d o 
hodka in osebnih dohodkov, pre
naša v  čim  širšem  obsegu od  
osrednjih  organov delavskega sa
m oupravljanja na neposredne 
proizvaja lce v  okviru  ožjih  o r 
ganizacijskih enot k ot so to pri 
nas zbori proizvajalcev. Pri nas in 
drugod so se razvile ekonom ske 
enote, v  katerih delavci nepo
sredno spoznavajo problem e pro
izvodn je  trga in  gospodarjenja  
ter s svo jo  aktivnostjo in  ¿klepi 
v p liv a jo  na b o ljše  gospodarske 

u sp eh e podjetja.

N ova notranja delitev  dohodka 
m ora zagotoviti stalno in /zavest
n o  povečanje delovne storilnosti, 
ekonom ičnosti in  rentabilnosti 
poslovanja, zagotoviti m ora tudi 
dem okratičnost, kar pom eni, da 
m ora sprostiti ekonom sko zain
teresiranost neposrednih proizva
ja lcev  za um nejše gospodarjenje 
in upravljanje. N ov sistem je  tes
no povezan z ustvarjanjem  in de
litv ijo  sredstev, z notranjo delit
v ijo  dohodka, s pogoji in rezulta
ti gospodarjenja ter s potrebam i 
perspektivnega razvoja podjetja .

V  bistvu gre v  novem  sistemu 
predvsem  za to, da se dohodek 
za delitev ustvarja. U vedba eko
nom skih enot je  napredna oblika 
upravljanja, v  katerih se nepo
sredni proizvajalci lahko zainte
resirajo predvsem  za ustvarjanje 
sredstev za delitev in za boljše 
gospodarjen je v  podjetju . Zato 
je  treba ekonom skim  enotam  za
gotoviti predvsem  materialne p o 
go je  in nravni položaj tako, da 
kolektivi teh pnot čim  bolj sam o
stojno in neposredno lahko go
spodarijo z vsem i elem enti, ki 
odločilno vp liva jo  na ustvarjanje 
dohodka ekonom ske enote in de
lovne organizacije kot celote.

K o  smo zagotovili ekonom skim  
enotam  materialne pogoje, da se 
lahko razv ija jo  in  sam ostojno 
ustvarja jo dohodek, razporeja jo 
in u porablja jo proizvajalna sred
stva, nabavlja jo surovine, plani
rajo obseg, v£gto in stroške pro
izvodnje, u re ja jo  odnose z drugi
mi ekonom skim i enotam i, k i iz
v ira jo  iz m edsebojnih  uslug in 
dobav, organizirajo delo, itd., dobe 
te pravo vsebino dela za svoj 
ekonom ski napredek.

M ehanizem notranjih  osn ov  ter 
m eril za notranjo delitev  in  de 
litev  osebnih dohodkov  se na ta 
način spremeni.

(Se nadalju je)

službe so se že d ogova rja le  z 
lastnikom  za nakup. Stavba je  
enonadstropna z dvem a stano- 
vanjim a, na podstrešju  pa b i b ilo  
m ožno z malim i preureditvam i 
pridob iti še tretje  dvosobno sta
novanje. Hiša je  gra jen a  tik 
pred v o jn o  in zelo d ob ro  oh ra 
n jena. K upec zahteva p la čilo  po
lov ice  kupnine takoj, drugo p o 
lov ico  pa po bilanci za leto 1963.

U pravni odbor je  predlog  o b 
ravnaval na se ji dne 16. 11. 1963, 
ga o sv o jil in predlaga skupščini 
nakup om en jen e  stavbe.

M esec novem ber je  organi
ziran za borbo proti alkoho
lizm u  — človeškem u in d ru ž
b en em u  zlu, ki dela m ed  na
m i — ljudm i krvave zločine 
in n en eh n o  zahteva svoje 
žrtve, za katere p lačujem o  
davek  osi.

T očnega  števila kroničnih  
alkoholikov v republiškem  
m erilu  niti ne nem o. Znano  
nam  pa je, da jih  je  m nogo  
— p rev eč. Č e  vem o, da so 
izdali v letu 1959 občinski 
ljudski odbori o SH S za p od
p o re otrok alkoholikov 14,5 
m ilijonov dinarjev  in za 
oskrbnine otrok v reji in raz
nih  zavodih 34,5 m ilijonov di
narjev , je  treba  resno  p o 
misliti, č e  ne postaja alkoho
lizem  problem , ki ga lahko  
uvrščam o d  p rv e  vrste.

V  našem podjetju  im am o 
od leta 1959 registriranih  52 

k roničnih  alkoholikov, k i  so 
se zdravili in sm o za to 
zdravljen je plačali okrog pet 
m ilijonov d inarjev , kakšna  
pa je  izguba za po d jetje  pa  
nam  ni znano. A lkoholike  
sm atram o kot bolnike, ki jim  
je  potrebno zdravljen je. Z 
uspehi zdravljenja  pa nika
kor ne m orem o biti zado
voljni, k er im am o m ed  
zdravljenem i m nogo povrat
nikov, ki jih  je  alkohol za
sužnjil. P ri nas pošiljam o  
alkoholike na zd ra v ljen je  na 
o ddelek  v V ojnik , k je r  osta
nejo  4  do 6 tednov. K ontrole  
po zd ra v ljen ju  pa  vrši proti-

Vsak član k olek tiva  sicer p o j
m u je potrebo toplih  in suhih ob 
rokov, toda le m alo je  število  t i
stih, ki se za veda jo  točnosti po
slovanja  p r i n aročan ju , ra zd e lje 
van ju  in  predvsem  obračunava
n ju  teh obrok ov . Vsakem u je  
znano, da so ob rok i nam en jen i 
za obn ov o  telesnih m oči, niso pa 
d o v o lj pozorni do dogodkov, ka
terih  središče so obrok i, tem več 
mim o tega nem oteno n a d a lju je jo  
sv o je  vsakdan je delo . K ako p o 
m em bni pa so tudi n avidezno 
m ajhni dogodki, d ok azu je  p ri
m er z m alicam i, k i se je  odigral 
v n a jb liž ii pretek losti v surovin 
skem  oddelku.

Slavko V eber in Anton G aber 
sta delala v nočni izm eni. O ba 
sta bila naročena na top li obrok , 
katerega jim a je  naročal skupi- 
novod ja , ga dnevno prevzem al 
in jim a ga dostav lja l na n ju n o 
delovn o mesto. O b  nastopu n oč
nega dela sta im enovana n a jp re j 
zavžila  topli ob rok  in nato p o 
p r ije la  za delo. T oda  k lju b  red
nemu toplem u obroku  sta im ela 
oba  še potrebo po suhem obrok u . 
R azum ljivo , noč je  dolga  in delo 
u tru ja  ter črpa m oči. Posebno je  
n eprijeten  občutek  gledati so
delavce, k i m irno in brezskrbn o 
u živa jo  m alico! V eber in G aber 
sta se o tem p ogova rja la  in sk le
n ila naročiti suhi o b ro k  izven 
rednega naročila. N ek a j časa sta 
oklevala. Toda čas teče in treba 
je  odločiti. O glaša la  se je  tudi 
vest: »K aj če n aju  d o b ijo ? «  T oda 
to sta h itro prem agala in začela 
bodriti ^drug drugega. »I ka j, 
'bova pač p lača la , kar si bova  n a
ročila  in k o lik or  'bova po jed la . 
Lačna sva, jesti m orava, da bova 
lahko vzdržala d o  ju tra , brez

alkoholna posvetovalnica v 
C elju . Z aenkrat se vrši vse 
na prostovoljni podlagi, ra
zen, če  n i a lkoholik  težji de- 
likvent. O d  vseh  zdravljenih  
je  le ena tretjina  90 °/o uspeš
nih, d ruga  tretjina  je  5 0 %  
uspešna, ena tretjina  pa  je  
popolnom a brezu sp ešn a . Za 
te b i bilo n u jno  potrebn o  
ustanoviti zavod zaprtega  
tipa, ki bi skrbel za pravilno  
vzgojo teh  ljudi in jih  sčaso
m a vrnil v norm alno živ
ljen je . V  m esecu  novem bru  
bi bilo n u jn o  m isliti na 
učinkovite u k re p e  proti al
koholizm u in pom agati lju
dem , ki se bavijo  s tem i p ro 
blem i. Ni p rim ern o , da so pri 
tem  zdravstveni d ela v ci 
osam ljeni. M nogo bi lahko  
p rip o m o g le  d ru žb en e orga n i
z a cije  na  terenu  in o  delou- 
n ib  organizacijah. P riporoč- 
Ijivo b i  b ilo , da b i se m la- 
dinska organizacija  zavzela  
za ta p ro b lem  in vzgajala  
svoje člane, n a j ji n e  bi bila 
odveč uved en a  »hora  legalist 
posebno v gostinskih  obratih. 
D obra  d ru žb a  in p rim ern a  
p rired itev  brez  alkohola je  
lahko tudi p rijetna . M esec  
n o v em b er v sm islu bo rb e  
proti alkoholizm u n a j bi 
trajal vse leto. C ilj nas vseh  
n a j bi bil p rep rečev a n je  p re 
kom ern ega  uživanja alkohola  
in oblikovanja d o b rih  d r
žavljanov. P ričakujem o, da 
bodo izdani ostri u k rep i  — 
zakon o obveznem  zd ra v lje
n ju  alkoholikov.

hrane ne gre. N aročila  b o v a  suhe 
m alice. In k o lik or  b o v a  pojed la , 
b ov a  tudi skupno p lača la«. Kar 
sta sklenila, sta tudi izvršila.

G aber Anton je  dne 5. . prviijlr 
poskušal in tudi izp e lja l sklep 
in odšel k v ratarju . P rosil ga je  
za n aročiln ico  top lega  obrok a  in 
mu zaupal sv o jo  dolžnost n aro
čan ja  m alic, n im a pa  za to  p o 
trebnih  naročiln ic. N ič slabega 
sluteči vratar mu je  iz ro č il kar 
tri n aročiln ice  za top li obrok . 
T oda  V eb er in G aber sta bila 
previdna, zato sta si tega dne 
naročila  le dva suha obroka.

N aročiln ico  je  izpoln il G aber

Anton in podpisal sodelavca  v 
nem škem  jez ik u . N aročiln ico  je  
odda l vra tarju , k i je  naročilo  
posredova l k u h in ji. P ri ra zd e lje 
v a n ju  je  število  n aročen ih  m alic 
p revze l G aber in p revzeto  število 
delil z V eb er S lavkom . P o pisavi 
sodeč, je  skušal naročiti štiri 
suhe obrok e , toda za p rv ič  bi 
b ilo  p reveč  in kon čn o »k a j če 
naju  d o b ijo «?

K er je  p rv i podv ig  uspel, je  
dne 7. . .  ponovno n a ro č il m alice 
zase in za sodelavca Slavka Vebra. 
T o  pot je  n aročil štiri m alice" in 
kot p r ija v ite lja  podpisa l svo jega  
sodelavca D obn ik a . Število  n aro
čenih m alic je  b rez  vseh težav 

revzel na razdeliln i posta ji G a- 
er in  zopet izročil p o lov ico  

Sla viku V ebru , ostalo pa zadržal 
(N adaljevanje na 7. strani)

stanovanjska hiša
Za čimprejšnjo izselitev strank iz stavbe Mariborska 76 a, zaradi 

preureditve v obratno ambulanto, predlaga upravni odbor skupščini 
nakup stanovanjske hiše v Partizanski i.

Odpust iz
gospodarske organizacije

SE JE GLASIL SKLEP, KI GA JE PRED KRATKIM IZREKLA DI
SCIPLINSKA KOMISIJA SLAVKU VEBRU IN ANTONU GABRU, 
DELAVCEMA IZ SUROVINSKEGA ODDELKA.



o
KAJ JE Z NAPRAVO ZA PRANJE 

POD PRITISKOM
O D P U S T  I Z
G O SPO D A R SK E  O R G A N IZ A C IJ E

Upravni odbor je meseca julija dobil v obravnavo predlog patenta 
za pranje perila pod pritiskom. Kljub temu, da vsaj za enkrat naša 

tovarna ni imela namena osvajati izdelke s tega področja, je upravni 
odbor zaradi izrednih prednosti, ki bi jih naj ta priprava imela, dal 
razvojnemu oddelku kot prioritetno nalogo obdelavo omenjenega pred
loga.

Čeprav so predlagatelji naprave za pranjo pod pritiskom predla
gali posodo brez pogonskega motorja, je razvojni oddelek napra
vo opremil z njim zlasti zaradi dolgotrajnega poskušanja

Ker nam metode pranja niso 
bile znane, smo se povezali zaradi 
tkanin s tovarno M ETKA in Tek
stilnim inštitutom v Mariboru, 
zaradi pralnih sredstev pa s to
varno Zlatorog Maribor. V  sode
lovanju s tekstilnimi strokovnja
ki smo izdelali program preiz
kušanja, ki je bilo za ocenitev 
patenta neobhodno. Preizkušanje 
je imelo seveda namen, da ugo
tovimo, ali je patent realen o d 
roma, ali se izplača delati na nje
govi realizaciji. Jasno je, da bi za 
določitev optimalne metode pra
nja bili potrebni detajlnejši pre
izkusi.

Od tekstilnih strokovnjakov 
smo zvedeli, da je pranje pod 
pritiskom znana stvar in se v tek
stilni industriji tudi redno upo
rablja, Toda pri industrijskem 
pranju (beljenju) sta pritisk in 
temperatura dosti večja kot v na
šem primeru, ko gre za pripravo 
za gospodinjstva. Medtem ko ob
staja za industrijsko pranje pre
cej literature, je za pranje pri 
100° C in pritisku cca 0,4 atn ni. 
Torej je bilo preizkušanje nujno 
potrebno, čeprav je bilo precej 
dolgotrajno in drago.

V S E  P O  R E D N I  
P O T I

N a se ja h  delavskega sveta 
ekon om ske enote 7 p o r o ča jo  tudi 
o b ra to v o d je  o doseženih  m eseč
nih p lan ih  delavnic. Iz p o ro čil 
m ehanične delavn ice, stro jn ega  
k lju ča v n iča rs tv a  in  e lek trode- 
lavn ice  je  razbrati, da  je  dose
g a n je  p lan a  v teh delavnicah  
otežkiooeno zaradi vpadan ja  dru
g ih  — n ujn ih  del, ki n iso v planu. 
P roblem e im a jo  tudi zaradi po
m an jk an ja  delovn e sile. Zato n a j 
se po m nen ju  priprave dela  k 
izvrševan ju  plana pristopa orga
n izirano, da  bod o  tudi dela, k i 
d o s le j niso b ila  upoštevana v 
planu in ga za v ira jo , za je ta  v 
p la n u  oz. nakazana prek o  p r i
prave  dela.

N em ški iz v o z  h lad iln ik ov  je  
leta 1962 dosegel rekordn i obseg, 
sa j je  b ilo  v tem času izvoženih  
k ar  476.000 h lad iln ik ov  v v red 
nosti 34 m ilijon ov  dolarjev . 
G lavn i od jem alci so b ili N izo
zem ska, F ran cija , A v str ija  in 
Švica. V  istem  letu pa je  b ilo  v 
N em čijo  uvožen ih  sam o 80.000 
h ladiln ikov, predvsem  m alo- 
liitražnih, v vredn osti nekaj čez  
4 m ilijon e  do la rjev .

nima tiste prednosti, kot so jo 
predlagatelji nakazali. Omeniti je 
treba, tudi to, da je pranje (za
hteva se temperatura 90—100° C 
za slabše vrste tkanine neuporab
no. Misliti da .tudi dejstvo, da je 
pritisk eden od osnovnih veličin 
in da so torej tovarne pralnih 
strojev prav gotovo delale tovrst
ne preizkuse. Torej je velika re
klama ob predložitvi patenta bila 
neopravičena. Na koncu naj po
udarim, da so bili preizkusi iz
vršeni po podatkih, ki so jih dali 
predlagatelji. Obstaja še vedno 
možnost, da na stvari nekaj je, 
vendar bi za to bilo potrebno 
daljše raziskovalno delo. Zaradi 
drugega dela in zaradi slabih re
zultatov, ki so jih dale omenjene 
preiskave, ne kaže omenjenega 
raziskovalnega dela nadaljevati.

Ing. Fajs Danilo

(N adaljevanje s p rejšn je  strani) 
zase. T ako sta tega dne oba k o 
ristila svo j redno naročeni topli 
obrok  in vsak p o  dva suha o b ro 
ka, ne da hi o tem kogar k o li 
predhodno obvestila  in tudi 
naknadno poravnala ali plačala 
n eopravičeno koriščene obroke.

Ponovno je  Anton G aber uspel 
naročiti pri vratarju  štiri suhe 
ob rok e  dne 8. . .  in je  naročil
n ico tega dne podpisal s priim 
kom  »K ačičn ik«. Pri razdeliln i 
postaji je  kot ob iča jn o  prevzel 
štiri suhe obrok e in se z n jim i 
zatekel na sv o je  delovno mesto. 
N eposredno za n jim  je  prišel na 
razdelilno posta jo  S lavko Veber. 
M otila ga je  b leščeča  nočna 
svetloba svetilk, k a jti videti je  
bilo, da se je  ravnokar prebudil 
in prihitel, da bi še pravočasno 
prevzel m alici zase in za svojega 
tovariša. K er je  tudi V eber 
zahteval m alico za sv o jo  delav-

Nagrade vajencem
Na enem prejšnjih zasedanj jc skupščina podjetja na predlog uprav

nega odbora izglasovala spremembo 148. člena pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov, ki določa nagrade vajencem.

Sprem enjen i č le n  določa , da 
p r ip a d a jo  učencem  v gospodar
stvu, iki o p ra v lja jo  učno dobo v

Raziskovali smo predvsem tri 
probleme:
1. A li in za koliko pade trdnost 

tkanine pri pranju pod priti
skom 0,4 atn (v industrijskem 
pranju je padec trdnosti tka
nine občuten)?

2. A li in za koliko je pranje pod 
pritiskom intenzivnejše od pra
nja brez pritiska?

3. Vpliv pritiska na razbarvanje 
tkanine.
Za preizkušanje je bilo potreb

no izdelati napravo — tako za
radi precejšnjega števila preizku
sov, kot tudi zaradi doseganja is
tih pogojev preizkušanja, smo 
pripravo opremili z mehanskim 
pogonom. Prav tako je bilo po
trebno nabaviti ca. 15 kg tkanine 
od METKE, pri Zlatorogu pa smo 
dobili krpo blaga s standardnim 
madežem.

POTEK PREIZKUŠANJA:

Preizkus vpliva pritiska na trd
nost tkanine.

Blago boljše kvalitete — »Trav
nik« in »Brda« smo razdelili na 
tri dele, od katerih smo en del 
prali pod pritiskom (20 pranj), en 
del smo prali brez pritiska (20 
pranj), tretji del nismo prali. S 
trgalnimi preizkusi, ki jih je na 
opranih vzorcih izvršil tekstini 
laboratorij METKA, smo dobili 
odnos trdnosti vseh treh tkanin. 
Izkazalo se je, da tlak 0,4 atn ni
ma večjega vpliva na trdnost tka
nine.

Preizkus na intenzivnost pra
nja.

Hkrati s pranjem tkanine za 
trdnostni preizkus, smo prali tu
di krpo s standardnim madežem. 
Primerjava med samimi preizku
si, kot tudi po končanih preizku
sih je pokazala, da je pranje brez 
pritiska enakovredno pranju s 
pritiskom 0,4 atn.

Pri obeh preizkusih smo strogo 
pazili na to, da so bili vsi pogoji 
za obe metodi pranja isti, razen 
seveda pritiska.

Preizkus razbarvanja tkanine 
je pokazal, da je tkanina prana 
pod pritiskom oddala več barve.

Namen članka in prostor ne 
dopuščata nadrobnejši opis pre
izkusov. Na tem mestu bi se za
hvalili društvu LT, posebej še go
spodinjskemu krožku za pomoč 
pri delu.

Kot je iz opisa preizkusov raz
vidno, pranje pod pritiskom žal

Eden od dveh kotlov v pokosit- 
rarni, ki sta zdaj že v obratovanju 

(Foto: David)

pok licn i šoli a li delovn i organi
zaciji, m esečne nagrade, k i se 
d o lo č ijo  na .podlagi doseženega 
uspeha p o  n asledn ji lestvici:

I. letnik:

— za od ličn o ocen o  5600 din
— za prav dobro oceno 5400 din
— za dobro o cen o  4800 din
— za zadostno ocen o  4200 din
—  za nezadostno ocen o  4000 din

II. letnik:

— za od lično ocen o  7000 din
— za p rav  dobro oceno 6800 din
— za d ob ro  oceno 5800 din
— za zadostno oceno 5200 din
— za nezadostno ocen o  5000 din

III. letn ik :

— za od ličn o  ocen o  8500 din
— za prav  dobro oceno 8000 diin
— za dobro oceno 7000 din
— za zadostno oceno 6200 din
— za nezadostno oceno 6000 din

Višino nagrade v okviru  gor
n je  tabele določa  poklicna Š1KC 
šola Štore na podlagi m esečnega, 
uspeha vsakega učenca, v času 
praktičnega dela v delovni o rga 
n iza c iji pa obratovod ja  na pred
log  de lov od je  v obratu.

N agrade po tem členu izp la 
ču jem o iz fonda za izobraže
van je. Iz tega naslova izp laču je 
m o tudi šolnino za učence v 
gospodarstvu.

Danes tečajniki - jutri fotografi amaterji
Prav v teh dneh je prostor fo

to kluba Ljudske tehnike »Emajl« 
silno zaseden. Skupine tečajnikov 
skorajda vsak dan pronicajo v 
osnovne skrivnosti fotografije.

Nekateri med njimi so žo stari 
fotografi, ki bi hoteli svoje zna
nje o fotografiji še poglobiti, dru
gi pa spet pričenjajo odkrivati 
svet fotografije kot docela nezna
ne kraje. Med njimi je skupina 
dijakov celjskih srednjih šol in 
skupina pionirjev, ki so se za fo
tografijo odločili po opravljenem 
tečaju o prometnih predpisih.

Nedvomno je vzgojno delo pri 
društvih Ljudske tehnike najvaž
nejša naloga, ki jo — kot kaže 
— tovariši v foto klubu povsem 
razumejo. Prepričani smo, da bo
do imeli na svojem občnem zbo
ru veliko povedati o izvršenem 
delu in da jim bo do takrat ne- 
izvršenih sklepov ostalo na spi
sku toliko kot nič.

nico, je  postala kuharica pozor
na in ga zavrnila, da je  m alice 
že prevzel in odnesel drugi de
lavec.

Taka je  b ila  ugotovitev disci
plinske kom isije  in sta jo  oba 
im enovana v celoti priznala.

Toda ta prim er sam p o  sebi ne 
bi b il toliko tragičen, k o lik or je  
dejstvo, ki ga je  u gotovila  f i 
nančna 'kontrola p od je tja  o sta
n ju  m alic za m esec m arec 1963. 
P o teh ugotovitvah je  v celot
nem  p od je tju  p rim a n jk lja ja  
skupno 2313 malic. Te m alice so 
b ile  razdeljene, ker pa pri raz
d e ljeva n ju  m alic ni nihče vodil 
evidence o 'koristnikih, so bile 
razdeljen e tudi med neopravi- 
čence in tako nikom ur obraču 
nane. Po posam eznih stroškovnih 
mestih so n eopravičeno koristili 
m alice kon tro lorji, vratarji, 
em ajlirn ica, dek or  oddelek, izde- 
lovaln ica  koles in odpraskov, g a 
raža, dvorišče, surovinski odde
lek, k leparski oddelek, skladišče 
surove posode, pocinkovalnica  im 
radiatorski oddelek. N a jv iš je  
število neobračunanih  m alic pa 
im ajo em ajlirn ica, surovinski 
oddelek, k leparski oddelek  in 
izdeloval,niča koles in odpreskov. 
Skupna vrednost neobračunanih 
m alic znaša samo v navedenem  
m esecu 231.300 din. Za druge 
m esece je  v teku ugotovitveni 
in  disciplinski postopek in bodo 
končne od ločitve ob jav ljen e .

K takem u stanju sta nedvom no 
pripom ogla tudi Slavko V eber in 
Anton G aber, zato je  stališče, ki 
ga je  zavzela disciplinska k om i
sija  pr,i od ločan ju  disciplinske 
kazni, edino prim erno. Prim er je  
tudi opozorilo  vsem tistim, ki ka
k ork o li sod e lu je jo  pri naročanju , 
razdeljevan ju  in obračunavanju  
m alic, da je  izvrševan je  tega 
dela  enako pom em bno kot vsako 
drugo delo. saj je  to delo sestav
ni del n jih ovega  rednega dela 
bodisi .pri pisalni mizi ali ob 
stroju  in da so zaradi netočnosti 
izvrševanja toga dela m aterialno 
in d iscip linsko odgovorni pod
je t ju  in celotnem u kolektivu.

Kopalne kadi
Proizvodnja brezšivnih kopal

nih pločevinastih kadi hitro ra
ste v številnih državah sveta. 
Medtem ko so v preteklih letih 
prevladovale predvsem dolžine 
160 in 170 cm, pa so italijanski 
proizvajalci uvedli proizvodnjo 
kadi tudi dolžine 150 cm. V naj- 
novejišem času pa je največji 
francoski proizvajalec sanitarnih 
naprav France—Email pričel s 
stiskanjem brezšivnih pločevina
stih kadi 140 in 130 cm ter celo 
sedežnik kadi 105 cm. Sploh se 
danes v Zapadni Evropi vedno 
bolj opaža delitev dela in s tem 
proizvodnje kadi med številnimi 
sodobno opremljenimi proizvajal
ci na supranacionalni osnovi.

Tečajniki morajo «praviti teoretični in praktični del tečaja, ki 
jo v novih, sodobno opremljenih prostorih foto kluba
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OB 70-LETNICI(N a d a ljev a n je)

K a k o r vedno, se  je  sprva  W e
sten  m o čn o  upira l d irek tn em u  
stiku  s  svojim i delavci p r i  po
ga ja n jih , toda prav  na dan p red 
videnega  začetka stavke je  ob
vestil delavstvo, da  se  bodo  d n e
12. n o v em b ra  začela pogajanja  
m ed  vodstvom  p o d jetja  in  delav
skim i zaupniki, ter  zastopniki 
delavske zb o rn ice za sk len itev  
d elovne po go d be.

Tako je  o d ločilnem u Leskov- 
šk o v em u  nastopu in  organizirani 
m o či zavednih delavcev  uspelo  
prisiliti W estna k sp re jem a n ju  
p o go d b e, ki je  nekoliko  izboljša
la položaj delavstva, ki je  bil 
tokrat znosen  in zaradi tega  
d o  napovedane stavke takrat ni 
prišlo .

D ne 12. n o v em b ra  je  bil skli
ca n  sestanek  delavstva na »Zele
n e m  travniku«, na  k a terem  so  
delavski voditelji obvestili delav
stvo o p oteku  p o ga ja n j z W est
nom . T akratna  m estn a  policija  
j e  napisala poročilo  o tem  se
sta n k u  v k a terem  navaja: »Se
stanka se  je  udeležilo  550 o seb  
o b o jeg a  spola, p red sed o v a l pa  je  
Ja k o b  V odopivec. N a črt kolek
tivne p o g o d b e je  kritiziral F ra n c  
L esk o šek  te r  izzval » o go rčen je  
in proteste«  proti p o d jetn ik u  in  
n jeg o v im  p red lo go m . P ri tem  so  
ga  p o d p rli zlasti »taki, ki so ko
m u n ističn o  orientirani.« P olicija  
navaja v poročilu  še, »da je  L e
sk o šek  na tem , k akor tudi na  
p re jš n je m  sestanku , vspodbujal 
dela v ce k solidarnosti in izjavil, 
da jesen išk i delavci b u d n o  pazi
jo  na razvoj dogodkov v tovarni 
W esten  ter  da so p rip ra v ljen i tu
d i na vsako d ru g o  p o m o č za p ri
m er , da bi teh  p o ga ja n j n e  m ogli 
rešiti b rez  stavke«.

W estnova tovarna em a jlira n e  
p o so d e je  pom enila  organiziran  
tem elj ce ljsk eg a  in  sp o d n ješta 
je rsk eg a  nem štva. T o se  je  v ide
lo zlasti še  p o  tem , ko je  leta

1933 p rišel v  N em čiji na oblast 
H itler. Ob p o n e s re č e n e m  p u ču  
nacistov v A vsriji leta 1934, je  
K u ltu rb u n d  v Jugoslaviji p rip ra 
vil p o m o č nacističn im  b eg u n 
cem , na sta n jen im  v V araždinu. 
W esten jih  je  b rezp la čn o  o sk rb o 
val z m enažkam i in  odejam i. Po  
vzgledu  nacističn ih  p o d jetij je  
W esten skušal v tovarni uvesti 
polvojaški red , p ri  č e m e r  je  sam  
nastopal kot delavski vodja, se
veda se  je  p ri tem  branil p rizna
ti delavsko organiziranega  kot 
p redstavnico  delavstva. Iz N em 

čije  je  poklical nove in žen irje , 
m o jstre  in p red d ela v ce  —  naci
ste.

L eta  1935 so  v ja n u a rju  usta
novili v C elju  D ruštvo  delav
skih  žena in d ek let, ki je  bilo  
povezano z Zvezo v L ju bljan i. 
P red sed n ica  tega n a p red n eg a  
društva  je  bila Ivanka  L ipovšek , 
ki je  bila zaposlena  v tovarniški 
a m bulanti kot čistilka. T o  je  bi
la odločna in b o rb en a  žena. T o  
dru štv o  je  m n o g o  p rip o m o glo  
p ri ra zred n i političn i vzgoji žena  
delavk, ki so bile zaposlene v

W estnovi tovarni.
N e  bo  od v eč, če  p o vem o, da  iz

jem n i zakoni v stari Ju go sla v iji  
niso o m ogočali delavstvu  postav
ljati p ri volitvah  v N arodno  
sk u v ščin o  sv o je  kandidate. Za
radi tega  je  ce ljsk o  delavstvo  
sklenilo  b o jk o tira ti volitve 5. m a
ja in je  p rired ilo  tega d n e  izlet 
na. K u n ieu n d n . Izleta  s e  je  u d e 
ležilo okoli 1000 d ela v cev  in  d e 
lavk. Z aradi političnih  go v orov  
na K u n ig u n d i je sledila  p o z n eje  
p o licijsk a  preiskava.

F ra n c  L eskošek-L uka  je postal 
p red sed n ik  stro k o v n e kom isije, 
za S lo v en ijo . K ot tak ie n ep o 
sred n o  organizira l m n o žičn e  d e
lavske a k cije . P ri tem  je  ustvar
jal zvezo m e d  P artijo  in b o rb en i
m i d elavci v  sindikaln ih  o rga n i
zacijah te r  izločeval o p o rtu n i
stičn e vplive iz vodstva sindika
tov. N eu tru d ljiv  in  o d lo čen  je  
dvigal v  delavstvu  ra z red n o  za
v est in se  n eseb ičn o  b o ril za n je 
govo boljšo  p rih o dn o st.

V  n ed eljo , 7. ju lija  1935, je  C e
lje  doživelo n a jv eč je  delavsko  
slavje  v  svoji p red v o jn i zgodovi
ni. P ri tem  slavju  je  so d elo v a 1o 
sk o ro  vse delavstvo tovarne. T a
ka p rired itev  je  bila m ožna  v 
ča su  m ed v la d ja , ko se  je  v  B eo 
g ra d u  m enjavala  vlada. T o  je  bil 
zlet »Svobod« vse S lo v en ije , ki 
n a j bi dal d ela v sk em u  g ib a n ju  
p ri nas nov polet. P rip ra v e za 
ta zlet sta  v C elju  vodila brata  
A n d rej in  F ra n c  S v etek , iz L ju b 
lja n e pa  sta  F ra n c  L esk o šek  in  
Ivan M aček  p o  navodilih  P a rtije  
organizirala  u d eležb o . C elje  je  
bilo izbrano  za tako p rired itev  
kot o s re d n je  s lo v en sk o  m esto  z

zelo m o č n im  d ru štv o m  »Svobo
do«, ki m u  je  ted a j p red sed o v a l  
Jo ž e  Š k o rja n c . T a  d ru štv a  so  ne  
le k u ltu rn o , m a rv eč  tudi politič
na m n o g o  p o m en ila , sa j so  bila  
ra zen  stro k o v n e  o rganizacije  
ed in a  ted a j d o p u ščen a  delavska  
združenja .

V  C elje  je  p rišlo  p e t  p o seb n ih  
o k ra šen ih  vlakov iz Č rn e , J e s e 
n ic  in  d ru g ih  in d u strijsk ih  k ra 
jev  S lo v en ije . Z leta  s e  je  u d e le 
žilo o k ro g  5.000 lju d i, m e d  n j i 
m i tudi n a p re d n i k m etje . M esto  
C elje  je  bilo  o k ra šen o  z zastava
m i, v m o g o č n e m  sp rev o d u , ki so  
m u  tisoči delali šp a lir, p a  so  ko
rakali delavci z rd e č im i zastava
m i in  go d b a m i p o  m estn ih  uli
cah . P ro sto r na G laziji j e  n a p o l
n ilo  k akih  12.000 ljudi.

N a  te m  v elik em  zb o ro v a n ju  so  
se  vrstili go v o rn ik i. L ju d je  so  sa
m i p o k lica li na  o d e r  tovariša  
F ra n ca  L esk o šk a , ki je  p o g u m n o  
govoril o  d ela v sk ih  pravicah . 
O sem sto  p e v c e v  in  d v esto  p ev k  
iz vse S lo v en ije  j e  zapelo  b o rb e 
n e  d ela v sk e p esm i. Z a tem  j e  sle
dil n astop  d ra m sk ih  o d sek o v . Za 
v z o ren  re d  je  s k rb e lo  delavstvo  
sam o.

Z v ih a rn im  o d o b ra v a n jem  so  
m n o žice  s p re je le  reso lu cijo , ki 
v s e b u je  rev o lu cio n a rn e  tež n je  
p re b u je n e g a  d ela v sk ega  ra zred a  
in za hteva : p ra v ico  d o  osnova
n ja  p o litičn eg a  g ib a n ja  d elo v n e
ga  ljudstva , a m n est ijo  političnih  
k a zn jen cev , u k in itev  zakona o  
zaščiti države, s p o ra z u m n o  u r e 
d itev  države, sv o b o d o  tiska, zbo
ro v a n j ter  p o litičn ega , k u ltu rn e
ga  in  sin d ik a ln ega  o rga n izira n ja , 
razpis d em o k ra tičn ih  volitev  v 
n a ro d n o  sk u p ščin o , v elik ih  jav
n ih  d el in  40-urni d elo v n i ted en , 
d o ločitev  m in im a ln ih  m ez d , soci
a ln o  za varovanje v seh  d ela v cev  
in a g ra rn o  re fo rm o .

(N a d a ljev a n je  p rih o d n jič )

Slika predstavlja udeležence zaupniškega tečaja, ki je bil od 15. fe
bruarja do 3. marca 1935 leta.

Večina tečajnikov je bila iz Tovarne emajlirane posode.
Na sliki so med drugimi Antonija Žvižej, ki še dela v tovarni, 

Franc Kač, sedaj v pokoju, Ivanka Vetrih, upokojenka, Ivanka Lipo.šck, 
katero omenjamo kot zelo napredno in revolucionarno delavko, ki je 
pred leti umrla ter drugi.

Slikal je Foto PELIKAN iz Celja.

K er je  pred nami praznik R epublike ter z n jim  tudi tr ije  prosti 
dnevi, se bom o nem ara od ločili za daljši .izlet. Predlagam o vam silno 
lepo turo preko P oh orja  —* o d  M aribora do S loven j G radca. Z vlakom  
ali avtobusom  se bom o z ju tra j odpe lja li v M aribor, k je r  bom o pre
sedli na lokalni avtobus, ki nas b o  p opelja l do spodne postaje po
horske vzpenjače. Po krajšem  postanku in ok rep čilu  na zgorn ji po
staji se bom o podali do M ariborske k oče  — 1080 m, kam or pridem o 
v eni uri zm erne h oje . Po opravljen ih  planinskih form alnostih  se 
napotim o do Ruške k oče  1250 m, kam or bom o prispeli v eni ur.i po 
dobro m arkirani poti. Ker smo se od ločili, da  b om o  prehodili P o
h or je  v treh dneh, bom o tu prenočili.

N asledn je ju tro  se bom o z dobro podloženim i želodci že zarana 
odpravili na not mim o K oče nad Šum ikom  1125 m, k i ni oskrbovana, 
do K oče na Pesku 1385 m, kam or bom o prišli po petih urah hoda. 
Tu se bom o od ločili za kosilo. P o krajšem  počitku  nas bo pot vodila  
naprej do Ribniške koče 1530 m, kam or bom o prišli v treh urah. Tu 
bom o po razm erom a napornem  dnevu prenočili. Zgodaj z ju tra j se 
bom o d obro  spočiti napotili m imo D om a pod V elik o  K opo na Pun- 
partu 1377 m, kam or pridem o v poldrugi uri preko V elike K ope do 
K oče  pod K rem žarjevim  vrhom  1161 m. T u k a j se bom o ustavili, saj 
je  to zadnja planinska postojanka na naši poti. Po počitku, polni 
enkratnih doživetij in nepozabnih vtisov, bom o prišli v S loven j 
G radec v pol drugi uri, od tam pa z vlakom  v C elje .

Vsakogar svarim o, naj se pred  turo toplo ob leče  ter obu je  ne
prem očljive  čev lje .

Ribniška koča na Pohorju (1530 m) sodi med najlepše planinske 
postojanke zlasti zaradi silno lepe okolice

OSLABLJENO 

MOŠTVO
Znano je , da nogom etaši 

O LIM PA ne m ore jo  biti n ič kaj 
zadovoljn i s svo jim  plasm ajem  
v SNL. O d tekm e d o  tekm e se 
pon av lja  ista pesem : napad nima 
sreče pri stre ljan ju  na gol. K lju b  
temu pa še ni vse zam ujeno. V 
jesenskem  delu, ki je  že v eč ji 
del pri kra ju , so nogom etaši 
O LIM PA odigrali dom a samo tni 
tekme, od katerih so o sv o ji li  eno 
edino točko.

V eč  si obeta jo  v spom ladan
skem delu . ig ra jo  nam reč devet 
tekem  v C elju . G ostovali bodo 
samo v T rbov lja h , v L ju b lja n i 
na Viču  in v K opru, prati tek 
m ecu D ELAM ARISU.

Po analizi sodeč, lima moštvo

OLIM PA še vedno teoretično 
m ožnost za obstanek  v SNL, pa 
čeprav ne dobi v jesenskem  
delu n obene točke več.

Iz devetih  tekem  v spom ladan
skem  delu lahko O lim povci z 
m alo požrtvovalnosti n abere jo  
vsaj 13 točk in to vse na dom a
čem  igrišču. Po izg led ih  pa je  
težje  za D ELAM ARIS, k i ima 
m ožnost dobiti iz vseh preosta
lih tekem  samo še šest, n a jveč  
sedem  točk.

Da bi se te, da tako rečem o, 
sanje O LIM PA uresničile, je  p o 
trebno dobiti v napad do  spo
m ladanskega dela tekm ovanja 
vsaj dva igralca — napadalca. 
V  k o lik or  ibi tako p o ja ča n je  do
bili, so prepričani, da uspeh ne 
b o  izostal.

Ne smemo pa pozabiti, da bo

OLIMPA
m oštvo O LIM PA zopet ob  dva 
dobra nogom etaša. O d n jih  se 
bosta  poslovila  dva člana našega 
kolektiva , nogom etaša Rudi 
K vartič in H elm ut H ojn ik , k i 
odhajata  na odslužen jo  v o ja šk e 
ga roka. T o je  prav gotovo za 
m oštvo O LIM PA  udarec, ¡kate
rega bod o  le  s težavo prenesli. 
K er pa se v takem prim eru ne 
da ničesar pom agati, jim a lahko 
želim o samo srečno pot in srečen 
povratek  v matični klub.

J. 5-

VODORAVNO: i. izdelek naše tovar-

ne (množina). S. kip ali slika goV^a 
felpen, tudi d^ianle alt «*ds, 9. .**r?kn 
b og in j npsp<'?p. <o. v^njk . 12. cirkva 
sv. Ahili Ta na otnkn Ailu, na prespnn- 
skem »ezern zgradil jo ie cesar make
donskih slovaaov Samnilo v IV stol. 
danes je  v ruševinah, po legendi je  v 
njej umorjen zetski knez Vladimir. 14. 
naselje, 16. kratica za Okrain» liudski 
odbor. 18. uradna kratica za Združeno 
Arabsko republiko, 20. medmet pritfa- 
n lanía. 21. velika tekoča voda, tndi 
pristanišče na Jadranu. 27. klica, nogn- 
njok. 27. T*r»T>ndnib tnr?ko»*a naroda. 2?. 
mednarodni klic »NA PO**OC«. 29. huda 
jeza, bes. 31. žival, ki riie pod zorniio. 
33. ne tfovori, mutast. 7?. naelektreni 
delec atoma, 3?. ime črke. 38. rimski 
bog ljubezni, ¿0. šolska potrebščina zn 
pisanje na. tabli. 42. priostren hlod za
bit v zemlio kot opornik, tndi kdor vo
di ladjo ali letalo. 44. del besede »bri
jem«. ¿3. vzklik, 46. nojem v peometriji, 
48. dalmatinsko žensko ime, 49. okraj
šano moško ime, 30. muslimansko sveto 
pismo.

NAVPIČNO: 1. vojaško poročilo, 2.

pritrdilnica, 3. letoviški kraj blizu Opa
tije. 4. otok v  Cookovem otočiu. Poli
nezija, politično pripada Novi Zelandiji, 
5* J 6. \n ? T rka obccede, 6. kratica za 
radiotelevizijo, ?. tuje moško ime, 11. 
bolezen s spremembami krvotvornega in 
limfatičnega tkiva, karakterističnega za 
levkemijo, 13. loščilo, 15. kuhinjska za
čimba, 1?. kratica za okrajšano, 19. eti
opski knez, 22. najstarejši italski denar, 
ki je  nastal v času, ko je  baker služil 
kot merilo vrednosti, tudi latinski naziv 
za baker in bronco, 24. primitivno orož-
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je, 26. življenjska tekočina, 28. središče, 
30. naprava za dviganje ladij, 32. trpe
žen, 33. naskok, ataka, 34. glasbeni pojem, 
36. kratica za Narodna republika Bolga
rija, 39. deli telesa, 41. državna blagaj
no, 43. kazalni zaimek, 4?. kratica za 
tovarniški komite.

POTRES IN PRAVNIKI 

Pri zadnjem potresu (ta
krat, ko so bili v trenutku 

vsi iz tretjega nadstropja T 
pritličja), je pritekla v sob« 
tovariša dr. Zupančiča, tova
rišica Čižmek.

»V  moji sobi je potres!« 
mu jo zaklicala.

»Pri meni pa ne«, Je dejal 
dr. Zupančič in se znova po
globil v Uradni list.


